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ته دیگ یا تست شخصیت
?..... احمد اکبرپور

به نظــرم بــه جای تســت های 
جورواجور شــخصیت بهتر اســت 
بــرای شــناخت درون آدم هــا از 
استفاده ته دیگ   یک کف دســت 

کنیم.

صفحه2

ندای هرمزگان-زینب نورالدینی
هزاران دســتگاه لوازم ضروری منزل بین مددجویان کمیته امداد 
امام خمینی )ره( اســتان هرمزگان با حمایت شرکت پالایش نفت 

آفتاب تهیه و توزیع شد.
در راستای تحقق مسئولیت اجتماعی و کمک به رفع فقر در استان 
هرمزگان، شــرکت پالایش نفت آفتاب با حمایــت مالی چند ده 
میلیارد ریالی، اقدام به توزیع هزاران دســتگاه لوازم ضروری منزل 
بین مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( این استان کرده است. 
این اقدام خیرخواهانه و اجتماعی، با هدف بهبود شــرایط زندگی 
اقشار آسیب پذیر و کمک به توسعه و بهبود وضعیت معیشتی آنان 
صــورت گرفته و نقش مهمی در ارتقای کیفیت زندگی مددجویان 

دارد.
یکی از اصول مهم و اساسی که بسیاری از شرکت های بزرگ به آن 
پایبند هستند، تحقق مسئولیت اجتماعی است. در این راستا، شرکت 
پالایش نفت آفتاب با شناســایی نیازهای اساسی مردم کم درآمد و 
محروم استان هرمزگان، اقدام به تأمین لوازم ضروری منزل برای 
آن ها کرده است. این اقدام نشان دهنده تعهد این شرکت نسبت به 
بهبود وضعیت اجتماعی و اقتصادی مناطق محروم و تلاش برای 

رفع نیازهای اولیه مددجویان است.
توزیع لوازم خانگی از جمله یخچال، ماشــین لباسشویی، اجاق گاز 
و سایر وسایل مورد نیاز خانوارهای نیازمند، به طور مستقیم منجر 
به بهبود شرایط زندگی این افراد می شود. بسیاری از این خانواده ها 
به دلیل محدودیت های اقتصادی و معیشتی، توان تأمین این اقلام 
را نداشــتند و این اقدام کمک شــایانی به کاهش مشکلات آن ها 

کرده است.
مســئولیت اجتماعی در اوج؛ پالایش نفــت آفتاب زندگی 

هزاران نفر را در هرمزگان متحول کرد!
با توزیع لوازم ضروری منزل بین مددجویان و تأمین نیازهای اولیه 
آن ها، امید به زندگی در مناطق روستایی افزایش یافته و از مهاجرت 
غیرضروری جلوگیری می شود. مردم این مناطق با داشتن امکانات 
اولیه، انگیزه بیشتری برای ماندن در محل زندگی خود پیدا می کنند 
و این امر نقش مهمی در جلوگیری از خالی شدن روستاها و توسعه 

پایدار مناطق محروم دارد.
توزیع لوازم خانگی بین مددجویان، تأثیر مستقیم بر کیفیت زندگی 
آن ها دارد. بسیاری از این خانواده ها، که تا پیش از این قادر به تهیه 
این اقلام نبودند، اکنون با داشــتن امکانات بهتری، شرایط زندگی 
مطلوب تــری را تجربه می کنند. این تغییــرات کوچک، می تواند 
تأثیرات بزرگی بر روحیه و امید آن ها به آینده داشته باشد. احساس 
حمایت از سوی نهادها و شرکت های بزرگ، این افراد را نسبت به 
آینده ای بهتر امیدوارتر کرده و انگیزه آن ها را برای بهبود شــرایط 

زندگی و رشد فردی افزایش می دهد.
شــرکت پالایش نفت آفتاب با اختصاص چند ده میلیارد ریال به 
این طرح، نقش مهمی در بهبود شرایط اجتماعی و اقتصادی استان 
هرمزگان ایفا کرده اســت. این شرکت با درک عمیق از مسئولیت 
اجتماعی خود، تلاش کرده تا با همکاری کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، به رفع نیازهای اساســی مددجویان بپردازد و نقشی مؤثر در 

کاهش فقر و بهبود وضعیت زندگی مردم ایفا کند.
ســرمایه گذاری در این طرح، نه تنها به بهبود شرایط فعلی کمک 
می کند، بلکه اثری بلندمدت بر توسعه اقتصادی و اجتماعی منطقه 
خواهد داشــت. این اقدام می تواند الگویی برای سایر شرکت ها و 
نهادها باشــد تا آن ها نیز با مشارکت در طرح های مشابه، به بهبود 

وضعیت مناطق محروم کشور کمک کنند.
تلاش های بی وقفه پالایش نفت آفتاب؛ پیشگام در مسئولیت 

اجتماعی و حمایت از نیازمندان هرمزگان

حمید باسره، مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان هرمزگان، 
در مراســم اهدای لوازم ضروری به نیازمندان تحت پوشش کمیته 
امداد هرمزگان که با حمایت شــرکت پالایش نفت آفتاب برگزار 
شد، با تبریک و تســلیت شهادت فرماندهان حزب الله و تجلیل از 
حرکت غرورآمیز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، به تشریح اقدامات 
گسترده و چشمگیر این شرکت در راستای مسئولیت های اجتماعی 

و کمک به اقشار آسیب پذیر پرداخت.
وی در ســخنان خود ضمن تقدیر از همکاری های مســتمر میان 
کمیته امداد خمینی )ره( و شــرکت پالایش نفت آفتاب، به نقش 
کلیدی صنایع در توســعه اقتصادی و اجتماعی اســتان هرمزگان 

اشاره کرد.
حمید باســره در این مراســم با تأکید بر جایگاه ویژه هرمزگان به 
عنوان پایتخت اقتصادی ایران، اظهار داشــت: استان هرمزگان با 
برخورداری از صنایع عظیم و استراتژیک، یکی از مهم ترین مناطق 
اقتصادی کشــور اســت. ارتباطات ما با صنایع این اســتان بسیار 
گســترده است، اما همکاری ویژه ای با شرکت پالایش نفت آفتاب 
داریم کــه در زمینه کمک به نیازمندان پیشــگام بوده و حتی در 
برخی موارد جلوتر از ما در ارائه خدمات به اقشــار آسیب پذیر عمل 

کرده است.
وی ادامه داد: این همکاری نمونه ای بارز از تعامل موفق بین صنایع 
و نهادهای حمایتی است که تأثیرات بسیار مثبتی در بهبود وضعیت 

معیشتی نیازمندان استان داشته است.
بزرگ ترین تفاهم نامه در حوزه مسئولیت اجتماعی کشور فی 

ما بین شرکت پالایش نفت آفتاب و کمیته امداد )ره(
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( هرمزگان با اشــاره به اینکه 
بزرگ ترین تفاهم نامه همکاری حوزه مســئولیت اجتماعی کشور 
میان کمیته امداد )ره( این اســتان و شــرکت پالایش نفت آفتاب 
بوده اســت، عنوان کرد: ایــن تفاهم نامه نقطــه عطفی در حوزه 

مسئولیت های اجتماعی صنایع انست.
وی تصریــح کرد: این تفاهم نامه زمینه ســاز اقدامات گســترده و 
ارزشمندی در استان شده است که نه تنها از نظر اقتصادی، بلکه از 

نظر اجتماعی نیز تأثیرات مهمی داشته است.
باســره ادامــه داد: یکــی از مهم ترین اقدامات شــرکت پالایش 
نفت آفتاب در ســال گذشته، ســاخت ۳۰۰ واحد مسکونی برای 

خانواده های نیازمند بود که با موفقیت تحویل داده شد.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( هرمزگان گفت: این واحدهای 
مسکونی نقش مهمی در تأمین مسکن خانواده های تحت پوشش 
کمیته امداد ایفا کرده اند و در آینده نزدیک نیز 2۰۰ واحد مسکونی 
دیگر کلنگ زنی خواهد شد که نشان از ادامه دار بودن این اقدامات 

حمایتی دارد.
وی همچنین افزود: این شرکت علاوه بر ساخت مسکن، به تأمین 
لوازم ضروری زندگی برای نیازمندان نیز توجه ویژه داشته و تاکنون 
۱۰۰۰ سری لوازم ضروری زندگی برای خانواده های نیازمند تهیه 

شده است.
باســره به دیگر اقدامات شــرکت پالایش نفت آفتــاب در حوزه 
زیرســاخت های بهداشتی اشــاره کرد و بیان داشــت: در مناطق 
محروم اســتان، ســاخت ســرویس های بهداشــتی بــه عنوان 
یکی از اولویت های بهداشــتی و ضروری اجرا شــده اســت که 
 موجب بهبود ســطح بهداشــت عمومــی در این مناطق شــده 

است.
وی همچنین از هم افزایی صورت گرفته برای پرداخت تســهیلات 
مالی به خانواده های نیازمند خبر داد و گفت: شرکت پالایش نفت 
آفتاب در پرداخت تسهیلات به 2۵۰۰ خانوار نیازمند نقش کلیدی 
ایفا کرده و این اقدام توانسته است به تأمین نیازهای مالی و ارتقای 

سطح زندگی بسیاری از خانواده های تحت پوشش کمک کند.
تحول در زندگی نیازمندان هرمزگان؛ تأثیرات مثبت اقدامات 

شرکت پالایش نفت آفتاب
مدیرکل کمیته امــداد هرمزگان یکی از برجســته ترین اقدامات 
شــرکت پالایش نفــت آفتاب را تهیــه و توزیع ۵۰ هزار بســته 
لوازم التحریر برای دانش آموزان اســتان دانست و مطرح کرد: این 
اقدام که بی نظیر و گســترده بوده است، نقش مهمی در حمایت از 
تحصیل کودکان و نوجوانان اســتان ایفا کرده است. با این کار، نه 
تنها از هزینه های تحصیلی کاسته شده، بلکه شرایط بهتری برای 

آموزش و پرورش این دانش آموزان فراهم آمده است.
باســره همچنین به اقدامات این شــرکت در حمایت از کودکان 
بی سرپرســت اشاره کرد و افزود: شــرکت پالایش نفت آفتاب در 
راســتای مسئولیت اجتماعی خود، از ۱۵۰۰ یتیم در استان حمایت 
می کند. این حمایت ها شامل کمک های مالی و سایر خدمات مورد 
نیاز این کودکان اســت که تأثیرات مثبتی بر زندگی و آینده آن ها 

داشته است.
وی از راه اندازی اتوبوس تجهیزشــده دندانپزشکی به عنوان یکی 
دیگر از اقدامات بی سابقه این شرکت یاد کرد و گفت: این اتوبوس 
که در مناطق محروم اســتان خدمات رایگان دندانپزشــکی ارائه 
می دهد. چنین اقدامی در سطح کشور بی سابقه است و موجب بهبود 
وضعیت بهداشت دهان و دندان در میان اقشار محروم شده است.

مدیرکل کمیته امداد هرمزگان به توزیع بیش از هزار بسته معیشتی 
توسط شــرکت پالایش نفت آفتاب اشاره کرد و از نقش مؤثر این 
شرکت در تأمین نیازهای اولیه زندگی خانواده های نیازمند قدردانی 

کرد.
وی خاطرنشان کرد: این همکاری ها و اقدامات حمایتی نشان دهنده 
تعهد قوی شرکت پالایش نفت آفتاب به مسئولیت های اجتماعی 
خود است و امیدواریم که سایر صنایع و شرکت های بزرگ استان 

نیز با همین جدیت به حمایت از اقشار آسیب پذیر بپردازند.
باسره در پایان ســخنان خود بر ادامه همکاری های گسترده میان 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و شــرکت پالایش نفت آفتاب تأکید 
کرد و ابراز امیدواری کرد که با تداوم این همکاری ها، بتوان خدمات 
بیشتری به مردم شریف استان هرمزگان ارائه داد و گام های بلندی 
در راســتای رفع نیازهای خانواده های تحت پوشــش کمیته امداد 

برداشت.
انفاق و کمک به نیازمندان، هسته اصلی مسئولیت اجتماعی 

پالایش نفت آفتاب!
دکتــر حامد کاویانی، مدیرعامل شــرکت پالایش نفت آفتاب، در 
مراسم اهدای لوازم ضروری به نیازمندان تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( هرمزگان، با تســلیت شهادت سید مقاومت، سید 
حســن نصرالله و تقدیر از تلاش های سلحشوران سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی به خاطر دفاع مشــروع از تمامیت ارضی ایران 
اسلامی در برابر شــرارت های رژیم صهیونیستی و با ادای احترام 
به این رشادت ها، گفت: امروز، روز آسمان؛ روز پاکی، روز زلالی و 
بیکرانگی، روز تحقق امر الهی »ان الله یامر بالعدل و الاحســان« 

است.
وی با اشــاره به اهمیت انفاق و کمک بــه هم نوعان، بیان کرد: 
انفاق موهبتی است که به راحتی به نصیب انسان نمی شود و برای 

دستیابی به آن، انسان باید مسیر رشد و تعالی را طی کند.
مدیر عامل شرکت پالایش نفت آفتاب ادامه داد: مجموعه پالایش 
نفت آفتاب، در ســال های گذشــته همواره سعی کرده است نقش 
خود را در حوزه مسئولیت های اجتماعی به بهترین نحو ممکن در 
اســتان هرمزگان ایفا کند، چرا که این شرکت در این استان قرار 
گرفته و به نوعی با مردم شریف هرمزگان پیوند خورده است. دکتر 

کاویانی در ادامه با تاکید بر وفاداری و سخت کوشی مردم هرمزگان، 
اظهار داشت: این استان مردمانی نجیب، زحمت کش و وفادار دارد 
که وظیفه همه صنایع فعال در این منطقه اســت تا در راســتای 
رشد و توسعه شاخص های اســتانی، کاهش بیکاری، کاهش فقر 
و جلوگیری از وقوع جرائم از طریق اجرای فعالیت های مســئولیت 

اجتماعی، گام های مؤثری بردارند.
وی افزود: صنایع بزرگ در حوزه مسئولیت اجتماعی باید در تلاش 
باشند تا به توسعه اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی این استان کمک 

کنند.
مسئولیت اجتماعی، راهی برای ایجاد امید در دل های مردم

مدیرعامل شــرکت پالایش نفت آفتاب به گستره فعالیت های این 
شرکت در حوزه های مختلف از جمله آموزش، درمان و محیط زیست 
اشــاره کرد و گفت: ما نه تنهــا در حوزه آموزش و درمان، بلکه در 
زمینه های محیط زیستی نیز فعال بوده ایم، زیرا معتقدیم که محیط 
زیست، حق حیات یک جامعه را تضمین می کند و سلامت جامعه 

مستقیماً به سلامت محیط زیست وابسته است.
کاویانــی با ابراز خوش بینی و انرژی مثبت از این روز پرمعنا گفت: 
امروز، روزی زیبا و پر از انرژی اســت. در چنین روزهایی باید بذر 
امید کاشته شود؛ زیرا بزرگترین کاری که می توانیم به عنوان اثری 
ماندگار انجام دهیم، ایجاد امید در دل های مردم اســت. مسئولیت 
اجتماعــی نباید فقط به کمک هــای مادی محدود شــود، بلکه 
ایجاد امید و انگیزه در میان اقشــار آسیب پذیر یکی از بزرگ ترین 

دستاوردها و اهداف ماست.
کاویانی در بخش دیگری از ســخنان خود به اهتمام ویژه هیئت 
مدیره شــرکت پالایش نفت آفتاب، به ویژه رئیس هیئت مدیره و 
خانواده ایشان، به گســترش فعالیت های خیرخواهانه اشاره کرد و 
گفت: رئیس هیئت مدیره و خانواده ایشان همیشه تلاش کرده اند 
تا با گســترش فعالیت های خیریه در استان، سهم خود را در بهبود 
وضعیت زندگی مردم ادا کننــد. این تلاش ها نمونه ای از تعهد ما 
به مسئولیت های اجتماعی و انســانی است که همواره در اولویت 

برنامه های ما قرار دارد.
کاویانی در پایان سخنان خود با تاکید بر لزوم همکاری مسئولان 
محلی و ملی در پیشــبرد اهداف توســعه ای و خیریه، خاطرنشان 
کرد: اگر مســئولان همکاری و راهنمایی نکننــد، نمی توانیم به 
رشــد و پیشرفت برســیم. برای دســتیابی به اهداف بلندمدت در 
زمینه هــای اجتماعی و اقتصــادی، نیازمنــد حمایت های جدی 
از ســوی مســئولان هســتیم تا بتوانیم برنامه های خــود را به 
 درســتی اجرا کنیــم و تأثیرات مثبتــی بر زندگی مردم اســتان

 بگذاریم.
حمایت های اجتماعی پالایش نفت آفتاب؛ راهی به ســوی 

آینده ای روشن برای هرمزگان!
احســان کامرانی، معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار 
هرمزگان، در ســخنرانی خود ضمن تقدیر از ارواح طیبه شــهدا و 
امام شهدا، با درود به روحیه ایثار و فداکاری آن ها، به اهمیت اجرای 

عدالت و کمک به مردم اشاره کرد.
وی اظهار داشــت: عدل یعنی کمک به دیگران به نحوی که هیچ 
کمبود و کاستی ای در زندگی آنان وجود نداشته باشد. وقتی صنایع 

موفق باشند، مردم نیز باید از این موفقیت برخوردار شوند.
کامرانی در ادامه به نقش مؤثر ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
سطح جهانی اشــاره کرد و گفت: سپاه پاسداران دیروز با عملکرد 
خود دل مردم جهان را شاد کردند و این نشان از توانمندی و تعهد 

این نهاد به آرمان های انقلاب اسلامی دارد.
وی در بخش دیگــری از صحبت های خود با تأکید بر تعهد نظام 
جمهوری اســلامی ایران به وعده های خود افزود: نظام جمهوری 

اسلامی ایران هرگاه وعده ای به مردم داده، به آن عمل کرده است.
کامرانی همچنین از شرکت پالایش نفت آفتاب به دلیل فعالیت های 
ارزنده اش در زمینه مســئولیت های اجتماعی قدردانی کرد و گفت: 
در استان هرمزگان، همواره شــاهد همکاری و مشارکت فعال در 
اجرای فعالیت های مسئولیت اجتماعی بوده ایم. این اقدامات به ویژه 
در حوزه های آموزشــی، درمانی و دیگر زمینه های اساسی جامعه 

به خوبی پیاده سازی شده است و باید از آن تقدیر کرد.
وی با تاکید بر این که کمک های شــرکت های صنعتی به توسعه 
زیرســاخت ها و بهبود کیفیت زندگی مردم استان هرمزگان نقش 
بســزایی ایفا می کند، اظهار امیدواری کــرد و ادامه داد: این روند 
باید همچنان ادامه یابد و در آینده شــاهد پیشــرفت بیشتر در این 

زمینه باشیم.
شرکت پالایش نفت آفتاب؛ پیشگام در مسئولیت اجتماعی و 

حمایت از نیازمندان هرمزگان!
حجت الاسلام دکتر محمد عبادی زاده، نماینده ولی فقیه در استان 
هرمزگان، در ســخنرانی اخیر خود با ابراز تأثر از شهادت مدیرکل 
حزب الله، شهید ســردار جبهه مقاومت، سید حسن نصرالله، گفت: 

این واقعه دل همه آدم های آزاده را آزرد و ما غمگین شدیم.
وی در ادامه به حماســه ای که دیروز توســط نیروهای مســلح 
جمهوری اســلامی و رزمندگان اسلام رقم خورده است اشاره کرد 
و اظهار داشت: امروز شاهد دلاورمردی های نیروهای مسلح بودیم 
که در همکاری مشترک، حماسه ای خلق کردند که با وعده صادق 

۱ قابل مقایسه نیست.
حجت الاســلام دکتر عبادی زاده همچنین به نقش مثبت شرکت 
پالایش نفت آفتاب در ایجاد شــادی و رفاه برای مردم هرمزگان 
پرداخــت و گفت: این شــرکت دل همه مردم هرمزگان را شــاد 
می کند، به ویژه زمانی که شــادی بــرای خانواده های نیازمند به 
ارمغان می آید. مساعدت های خاص این شرکت موجب شده است 

که ما در این روز عزیز خوشحال باشیم.
شرکت پالایش نفت آفتاب؛ صدای امید برای مردم هرمزگان 

در زمان های سخت!
وی با تقدیر از ســطح مشارکت این شــرکت در حوزه مسئولیت 
اجتماعی، به ویژه تنوع اقدامات آن اشاره کرد و ادامه: این اقدامات 
در حوزه مســکن، تهیه جهیزیه برای نیازمنــدان و دیگر نیازهای 
جامعه قابل قدردانی اســت. این شرکت با مجموعه های مختلف 
کمک هــای متنوعی را در حوزه مســئولیت اجتماعــی به مردم 
هرمزگان تقدیم کرده است که این کمک ها به رشد و توسعه استان 

هرمزگان کمک می کند.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان همچنین از ســایر صنایع 
دولتی، غیر دولتی و خصوصی خواســت که وارد میدان شوند و در 

رفع آلام مردم در بخش های مختلف حضور داشته باشند.
در پایان، حجت الاســلام دکتر عبادی زاده از هیئت مدیره شرکت 
پالایش نفــت آفتاب قدردانی کرد و ابراز امیــدواری کرد که این 
روند ادامه یابد و شاهد پیشرفت های بیشتری در این زمینه باشیم.

برادر ارجمند و گرامی جناب آقای ســرهنگ 

شماعی زاده

رئیس پلیس محترم اقتصادی استان هرمزگان

تحمل ســوگ فقــدان مادر صبــری الهی را 
می طلبد.

  با نهایت تاثر و تالم درگذشت مادر گرامیتان را 
خدمت حضرتعالی و خانواده محترمتان تسلیت 
عرض نموده و از درگاه خداوند ســبحان برای 
آن عزیز سفر کرده رحمت واسعه و علو درجات 
و برای حضرتعالی و بازماندگان آن بیت شریف 

صبر جمیل مسالت دارد.
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

کشاورزی هرمزگان

انالله و انالیه راجعون



ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
میرهاشم خواستار فرماندار خمیر در نشست شورای اداری 
به مطالبات مردمی که در چند ماه اخیر  در روزنامه ندای 

هرمزگان منعکس شده است ، پاسخ داد .
به گزارش ندای هرمزگان، فرماندار خمیر در این نشست 
گفت: با توجه به آماده بودن ســاختمان پاســگاه شــهر 
جدیدعلوی مکاتبــات و پیگیری های لازم در این زمینه 
انجام شده و انتظار می رود که مراحل نهایی به زودی تمام 

و نیروهای انتظامی در پاسگاه استقرار یابد.
وی افــزود: این اقــدام به منظــور افزایــش امنیت و 
خدمات دهی بهتر به ســاکنان منطقه صورت می گیرد و 
می تواند نقش مهمی در کاهش جرائم  و به بهبود کیفیت 

زندگی در شهر جدید علوی کمک شایانی نماید.
فرماندارخمیر باتاکید بر لزوم احترام به درخواســت های  
مردم گفت: احترام به خواســته ها و نیازهای شهروندان 

باید در رأس اولویت های مدیران قرار گیرد.
نماینــده عالی دولت در شهرســتان خمیــر بر ضرورت 
راه انــدازی اکیــپ اتفاقات بــرق در مناطق کشــار و 
کهورستان تأکید کرد و گفت: با توجه به مشکلات مکرر 
برق و وســعت منطقه، نیاز به واکنش ســریع در مواقع 
بحرانی، ایجــاد اکیپ تخصصی در ایــن مناطق امری 

ضروری است.
 وی افزود: این اکیپ می تواند به ســرعت به مشکلات 
برق رسانی رسیدگی کرده و از بروز قطعی های ناخواسته 

و نارضایتی های مردم جلوگیری کند.
 خواستار با اشاره به جاده  ترانزیتی  وپر خطر کهورستان 
-لار افزود: جاده کهورستان لار به شدت نیازمند افزایش 
ایمنی و روشــنایی جاده قســمت آماده شــده و تکمیل 
فازهای بعــدی آن از جمله اقدامات ضروری برای بهبود 

وضعیت ایمنی این مسیر محسوب می شود.
وی باتاکید به این که کهورســتان وکشــار به ماشــین 
آتش نشــانی نیــاز دارد تا در مواقع اضطــراری بتوان به 
سرعت و به طور مؤثر اقدام کند گفت: پیگیری های لازم 
در این زمینه درحال انجام است تا مشکلات نبود ماشین 

آتش نشانی به زودی در منطقه برطرف شود.
خواســتار  به ضرورت شناســایی روســتاها برای ایجاد 
دیوارهای حفاظتی یا لایه روبی رودخانه ها اشــاره کرده و 
تأکید کرد که این اقدامات باید قبل از آغاز فصل بارندگی 

و جلوگیری از بروز حوادث انجام شود.
وی در پایــان با اشــاره به غیر اســتاندارد بودن میدان 
ورودی شــهرجدید علــوی گفت؛ غیر اســتاندارد بودن 
ایــن میدان جــان هموطنان را به خطر مــی اندازد باید 
برنامه ریزی شــود وبا هماهنگــی و همکاری راهداری 
 و شــرکت عمران شــهر جدید علوی ایرادات آن مرتفع

گردد.

از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تاکنــون ۱۳۷ نفر به دلیل حیوان 
گزیدگی به شــبکه بهداشــت و درمان مراجعه کرده اند 
و درمجموع ۴۱۱ ویال واکســن ضد هاری به این افراد 

تزریق شده است .
به گزارش ندای هرمزگان ، رئیس دانشکده علوم پزشکی 
غرب هرمزگان با اعلام این خبر افزود: بیش از ۸۵ درصد 
موارد مراجعه، مربوط به ســگ گزیدگی بوده اســت که 
بــا توجه به افزایش ســگ های بی صاحب در ســطح 
شهرستان خصوصا شهر بندرلنگه و بندرکنگ، ساماندهی 

این  سگ ها توسط متولیان مربوطه ضرورت دارد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود، بر اهمیت انجام 
اقدامات پیشــگیرانه پس از حیــوان گزیدگی ، از جمله 

شستشوی محل 
گاز گرفتگی با آب فــراوان و صابون و مراجعه به موقع 
جهت انجام واکسیناسیون که به صورت شبانه روزی در 

شبکه بهداشت انجام می شود، تاکید کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان،  براســاس آمار ســال های 
گذشته نیز شرایط حیوان گزیدگی در شهرستان بندرلنگه 

تقریبا به همین منوال بوده است 
با وجود این که شهروندان مدام از جمع آوری سگ های 
بی صاحب گلایه می کنند ، شــهرداری بندرلنگه هنوز 
توفیق ســاماندهی این امر را نداشته است و به نظر می 
رســد هزینه بر بودن چنین اقداماتی از موانع ناتوانی در 

اجرا باشد. 
چندی قبل شهرداری بندر کنگ  و لنگه  از مجهز شدن 
به تفنگ بیهوشی برای جمع آوری سگ های ولگرد خبر 
داد که مشــخص نشــد بالاخره این اقدام در چه مرحله 

ای قرار دارد . 
پیش تر نیز یکی از بانوان حامی حیوانات از عدم همراهی 
شــهرداری بندرلنگه برای ســامان دادن به سگ های 
ولگرد خبر داده بود و مشــخص نیســت شرایط پناهگاه 
ســگ های ولگرد این شهرســتان در چه شرایطی قرار 
دارد . در مجموع شــکایات مردمی و آمار گزش ســگ 
های ولگرد در این شهرســتان نشان می دهد که عزمی 
جدی برای ســاماندهی و جمع آوری ســگ های ولگرد 

وجود ندارد .

?....... کاظم گلخنی 

منابع محلی از شهرســتان جاسک به ندای هرمزگان 
اعــلام کردند کــه در آبهای ســاحلی شهرســتان 
 جاســک صید تــرال و محاصره ای گســترش یافته

است.
به گفته کارشناســان امر صید محاصره ای و ترال به 
حدی مخرب اســت که آبزی در ســواحل باقی نمی 

گذارد.
به گفته صیادان ســنتی در برخی مواقع در ســواحل 
روســتاهای ســاحلی بهمدی و خلاصی تا ۳۰ شناور 
بصورت شــبانه ســرگرم صید تــرال و محاصره ای 

هستند
با اینکه بارها و بارها صیادان ســنتی جاســک به این 
دســت تخلفات معترض شــده اند، اما پاسخ شفاف و 
اقدام موثر بازدارندگی از جانب شیلات این شهرستان 

دریافت نکرده اند .
اما از لابه لای سخنان بارانی مدیر کل شیلات استان 
چنین استنباط می شود که در پایش آب های ساحلی 
بــرای برخورد با متخلفان صید بــه یک هماهنگی و 
همکاری گســترده فرا تر از  یگان حفاظت از آبزیان 

شیلات نیاز است.
ضمــن اینکــه همیــن یــگان هــم طبــق گفته 
مواجــه انســانی  نیــروی  کمبــود  بــا   مدیــرکل 

است.
به گفته مســئولان البتــه برخورد بــا تخلفات حوزه 
صیادی کم و بیش صورت می گیرد، اما در حد گستره 
این تخلف نیســت و معلوم می شود که مسئولان امر 
انگیزه یاری دادن به صیادان ســنتی را دارند یا اینکه 
توانایــی برخورد با تخلف را ندارند. بر اســاس حرف 
از کمبود لجســتیکی . دیگر لــوازم مربوطه  در حوزه 
نظارتی و گســتره تخلف  است که نیاز است دولت به 

یاری سازمان شیلات بشتابد.
از ایــن رو لازم اســت نماینــده شــرق اســتان به 
جد ایــن موضــوع مهــم را پیگیــری نمایــد و از 
 دولــت بخواهد بانــی حمایت از شــیلات هرمزگان

شود .
یادمان باشــد که بخش عمده ســاحل نشینان معاش 
خود را از دریا تامین می کنند و اگر این تخلفات ادامه 
یابد صید آنها و یا به عبارتی سفره آنها خالی می شود.

از این بایســته تر برای حمایت از صیادان هرمزگانی 
برخــورد قاطع با متخلفان صیــد ترال و محاصره ای 

است.

ندای هرمزگان-گروه فرهنگی
رویداد بزرگ عکاســی کیش با استقبال بسیار خوبی 
در ســه بخش موبایلی، گردشــگری و محیط زیست 
 برگزار شــد و در پایان برترین های این رویداد معرفی

شدند.
ناصر قاســمی نیا مدیر تبلیغــات و بازاریابی معاونت 
گردشــگری ســازمان منطقه آزاد کیش با اعلام این 
خبرو با اشــاره به ارســال  یک هــزار و ۵۳۰ اثر به 
این رویــداد افــزود: در بخــش گردشــگری ۷۵۲ 
اثــر، در بخــش موبایلــی ۳۹۲ و در بخــش محیط 
 زیســت نیز ۳۸۶ عکس به دبیرخانه رویداد ارســال 

شد.
وی با اشــاره به حضور عکاسانی از ۴۷ شهر ایران در 
این رویداد، بیان کرد: با توجه به استقبال خوب انجام 
شده از این رویداد و نقشی که این عکس ها در معرفی 
جاذبه های گردشــگری و محیط زیست زیبای جزیره 
کیش دارند، برنامه ریــزی برای برگزاری بین المللی 
 رویــداد بزرگ عکاســی کیش برای ســال آتی آغاز

شد.
براســاس این گــزارش، دراین رویــداد و در بخش 
موبایلــی، امیــن رحمانی از تهران، عبــاس ولدی از 
قزوین و حامد تهمتن از کیش عناوین اول تا ســوم را 
به دســت آوردند و علی خوانین از شیراز مورد تقدیر 

هیات داوران قرار گرفت.
در بخش محیط زیست، عرفان سامان فر از شیراز به 
عنوان برگزیــده اول و مجید حجتی به عنوان دومین 
برگزیــده معرفی شــدند و عباس ولدی نیز ســومین 
برگزیده بخش محیط زیســت شــد؛ ضمــن آن که، 
مهدی کاظمی بومه و حامد تهمتن نیز تقدیر مشترک 

هیات داوران را از آن خود کردند.
بخش گردشــگری، مهدی کاظمی بومه از شــیراز، 
محمود خاکباز از کیش و ژاله محمدیان شیخ زاهدی 
از قزویــن به ترتیب عناوین اول تا ســوم برگزیدگان 
رویداد بزرگ عکاســی کیش را به دست آوردند؛ جابر 
غلامی و عباس ولدی نیز به عنوان تقدیر مشــترک 

هیات داوران معرفی شدند.
مریــم زندی، غوغا بیات، محمود کلاری، ســیف الله 
صمدیان و ســاعد نیک ذات هیات داوران این رویداد 
بودند کــه درپایان مراســم با حضور این اســاتید و 
 مدیران سازمان منطقه آزاد کیش از برگزیدگان تقدیر

شد.

  هرمزگان 
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پاسخ فرماندار خمیر به مطالبات مردمی؛ 

باید به خواسته ها و نیازهای شهروندان 
احترام گذاشت
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   یادداشت 

    

   فرهنگ 
    

دولت چهاردهم از شیلات هرمزگان 
حمایت کند ندای هرمزگان-گروه اقتصادی

براساس دســتورالعمل ابلاغی از سوی رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی کشور، صادر کنندگان خدمات برای سال های 

۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ تکلیفی بابت رفع تعهد ارزی ندارند.
ســید محمدهادی ســبحانیان – رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشــور – در ابلاغیه ای، از معافیت صادر کنندگان 
خدمــات از رفع تعهد ارزی در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ 

خبر داد.
در این ابلاغیه آمده است:

به موجب احکام قوانین بودجه سنوات ۱۳۹۸ لغایت ۱۴۰۱ 
برخــورداری از هرگونه معافیت مالیاتــی برای درآمدهای 
حاصل از صــادرات کالاهــا و خدمات )به جــز صادرات 
محصولات بخش کشــاورزی و خدمات فنی و مهندســی 
در ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹( و اســترداد اعتبار مالیات بر 
ارزش افزوده به صادر کنندگان )صرفا در سال های ۱۳۹۷ 
لغایت ۱۳۹۹( در ســال های ۱۳۹۷ لغایت ۱۴۰۱ منوط به 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور 
طبق مقــررات اعلامی بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران شــده اســت. متعاقبا به دلیل تصویب قانون اصلاح 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در تاریخ ۱۰/۱۱/۱۴۰۰ و 

آییــن نامه اجرایی تبصره )۶( بند )ح( ماده )۲( مکرر قانون 
مذکور به موجب تصویب نامه شماره ۱۷۰۶۲۳ /ت ۶۰۰۷۰ 
هـ مورخ ۱۵/۰۹/۱۴۰۱ هیأت وزیــران موضوع رفع تعهد 
ارزی صادرکنندگان در قوانین بودجه ســال های ۱۴۰۲ و 

۱۴۰۳ مورد حکم قرار نگرفته است.
بــا عنایت بــه مراتب فــوق و از آنجا که مقــررات قانون 
اخیرالذکر در رابطه با صادر کنندگان کالا بوده و از ســوی 
دیگر در قوانین بودجه سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نیز حکمی 
مبنی بــر لزوم رفع تعهــد ارزی صادر کننــدگان خدمات 
درج نشــده اســت، لذا اعطای هر گونه معافیت مالیاتی به 
درآمدهای حاصــل از صادرات صادر کنندگان خدمات اعم 

از خدمات فنی و مهندســی و ســایر حوزه های خدمات در 
ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ منوط به بازگشت ارز حاصل از 

صادرات خدمات به چرخه اقتصادی کشور نخواهد بود.
لازم به ذکر اســت به موجب مصوبات بیســت و سومین 
جلســه کارگروه بازگشــت ارز حاصل از صــادرات مورخ 
۲۴/۰۵/۱۴۰۳ ابلاغی طی نامه شــماره ۱۳۳۱۷۰/۳ مورخ 
۱۳/۰۶/۱۴۰۳ معاون محترم ارزی بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران مهلت رفع تعهد ارزی کلیه صادر کنندگان 
خدمات فنی و مهندسی و سایر خدمات در سال های ۱۳۹۷ 
تا ۱۴۰۱ حسب مورد، که نسبت به رفع تعهدات خود اقدام 
ننموده اند و همچنیــن مهلت بهره مندی این گروه از صادر 
کننــدگان از معافیت های مالیاتی بــرای یکبار و به مدت 
چهار ماه از تاریخ ابلاغ مصوبه مذکور منوط به صدور کوتاژ 
صادراتی برای آنان تمدید شــده است. لذا درصد رفع تعهد 
ارزی سال های ۱۳۹۷ لغایت ۱۴۰۱ صادر کنندگان خدمات 
پس از پایان مهلت زمانی یادشــده )تاریخ ۱۳/۱۰/۱۴۰۳(، 
محاســبه و در ســامانه بهره برداری از اطلاعات مالیاتی 

بارگذاری خواهد شد.
ســید محمدهادی ســبحانیان - رئیس کل سازمان امور 

مالیاتی کشور

معافیت صادر کنندگان خدمات از رفع تعهدات ارزی

چالش سگ های بی صاحب 
بندرلنگه

رویداد بزرگ عکاسی کیش 
برترین های خود را شناخت 

ندای هرمزگان-گروه اقتصادی
توســعه  بر  مدیرکل شــیلات هرمــزگان، 
پرورش ماهیان دریایی با قفس های کوچک 
مقیاس در مناطق نزدیک ســاحل همچون 
قشــم و بندرلنگه و هدایــت جامعه صیادی 
و ساحل نشــینان برای سرمایه گذاری در این 

زمینه تاکید کرد.
مســعود بارانی در نشست توســعه پرورش 
ماهیان دریایی در قفس های مقیاس کوچک 
در اســتان هرمزگان اظهار کــرد: پرورش 
ماهیان دریایــی در قفس یک ظرفیت فعال 
در حوزه دانش بنیــان، جهش تولید، اقتصاد 
مقاومتی، اشــتغال زایی است که با بها دادن  

به این ظرفیت و رفع موانع توســعه آن می 
توان اتفاقات خوبی را در حوزه اقتصاد استان 

و کشور رقم زد.
وی با اشاره به ظرفیت های خوب و مستعد 
پرورش ماهی در قفــس در هرمزگان بیان 
کرد: بدون شــک اســتان هرمزگان با بهره 

گیری از شعار سال »جهش تولید با مشارکت 
مردم« مــی تواند در بازه زمانی چند ســاله 
پیــش روی، جهش تولید خوبــی در زمینه 

پرورش ماهی در قفس ایجاد کند.
مدیرکل شــیلات هرمزگان با بیان این که 
در شرایط کنونی همه باید در راستای  تامین 
پروتئیــن مورد نیاز جامعــه تلاش مضاعف 
داشــته باشند، گفت: برای سرعت بخشی در 
اجرای طرح هــای تکثیر و پرورش ماهی در 
قفس، پیگیری های جدی انجام شــده است 
که شیلات هرمزگان توانسته گام های خوبی 

در این زمینه بردارد.
بارانی با تاکید بر حرکت اســتوار در مســیر 

خودکفایــی تولیــد و تکثیر بچــه ماهی در 
استان، بیان کرد: با حمایت سازمان شیلات 
ایران گام های خوبی در حوزه توسعه پرورش 

ماهی در قفس برداشته شده است.
وی، برنامه ریزی در راستای بازدید از مزارع 
مقیاس کوچک کشــورهای پیشرو از جمله 
هندوســتان، برگزاری نشست های منظم و 
پــی در پی با بهره بــرداران، پیگیری جذب 
سرمایه گذار در زمینه تکثیر و نرسری ماهیان 
دریایی و استفاده از توان جامعه صیادی برای 
توســعه ماهی در قفــس را از مهــم ترین 
 موضوعات مطرح شده در این نشست عنوان

کرد.

پرورش  آبزیان ؛ ظرفیتی فعال اما مغفول

ضرورت هدایت  هرمزگانی ها  برای سرمایه گذاری  در پرورش  آبزیان 

موضوع آگهی:

c-72501 ساخت کاپلینگ کمپرسور

برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید. 

روابط عمومی و امور بین الملل

نظر به اینکه خانم مهتاب جوزری به اســتناد دو فقره استشــهاد محلی  در خصوص پلاک ۵۴۳۴۰ فرعی از ۳ اصلی واقع در بخش دو بندر عباس مدعی شــده اســت که سند مالکیت 

ششدانگ یک دستگاه آپارتمان مسکونی به نامش ثبت وسند مالکیت به شماره چاپی ۶۴۵۸۳۴ سری ج/ ۹۹ صادر گردیده است و برابر سندرهنی ۴۷۴۴۸ مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۲۸ دفترخانه 

۶۸ بندرعباس در رهن بانک مســکن شــعبه گلشــهر قرار دارد که بنا به اعلام متقاضی بعلت مفقودی در شعبه بانک نامبرده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است لذا باستناد 

ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوســیله اعلام میشــود هرکس مدعی انجام معامله نسب به پلاک مذکور و وجود اصل اسناد مالکیت در نزد خود می باشد بایستی از 

تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اسناد مالکیت به این اداره تسلیم و اخذ نماید بدیهی است پس از انقضای مهلت قانونی مذکور و عدم وصول اعتراض 

و یا وصول اعتراض و عدم ارائه اسناد نسبت به صدور اسناد مالکیت المثنی بنام متقاضی اقدام خواهد شد.

تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۷/۱۴

صادق شریفی شمیلی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو بندرعباس 

ندای هرمزگان-گروه اجتماعی
مدیر امور شــهری و روســتایی ســازمان منطقه آزاد قشم 
از نصــب سیســتم ردیاب "جی پــی اس" بــر روی ۳۹ 
دســتگاه خــودروی حمل انواع پســماند و ماشــین آلات 
 خدمــات شــهری در اختیار ایــن مجموعــه خدماتی خبر

داد.
محمد پورعلی  اظهار کرد: این ســامانه نظارت الکترونیک 
خدمات شهری به سفارش مدیریت امور شهری و روستایی 
سازمان منطقه آزاد قشم، به منظور مدیریت و کنترل کیفی 
و کمی فعالیت های خودروها و پیمانکاران مجری سیســتم 
مکانیزاسیون این جزیره و با هدف افزایش، سرعت، دقت و 
ســندیت نظارت طراحی و مستقر شده و به صورت ماهیانه 

شارژ می شود.
وی ادامه داد: نصب سیســتم های یادشده علاوه بر کاهش 
هزینه ها و افزایــش بهره وری خودروهــا، نقش مهمی در 
نظــارت دقیق با کمک قابلیت ژئوفنس)حصار جغرافیایی( و 

مدیریت ناوگان خدمات شهری ایجاد کرده است.
مدیر امور شــهری و روســتایی ســازمان منطقه آزاد قشم 
توضیــح داد: تاکنون با اعتبار بیش از یک میلیارد و هفتصد 
میلیــون ریال، ۳۹ دســتگاه ردیاب بر روی ماشــین آلات 
مدیریت امور شهری و روستایی سازمان منطقه آزاد قشم از 
جمله خودرو پرس، جارو مکانیزه، جدول شــوی، تانکرهای 
آبرسانی و خودروهای روباز نصب شده و تا ۲ هفته دیگر کل 
ناوگان این مجموعه که بیش از ۵۰ دســتگاه حمل پسماند 
و سایر ماشین آلات خدمات شــهری است به این سیستم 

متصل خواهند شد.
پــور علی اضافه کرد: همچنین مدیریت و نظارت بر فعالیت 
و رفتار راننــدگان به صورت برخط )آنلاین(، ارتقا ایمنی در 
رانندگــی، کاهش توقف های بی مورد وســایل نقلیه، بهینه 
ســازی اعزام خودروها و گزارش دهی دقیق و شفاف برای 
کاهش هزینه هــای آتی هم از دیگر امتیــازات نصب این 

سیستم های ردیاب "جی پی اس" است.

وی با اشــاره به خرید و نصب ســطل های زباله جدید در 
معابر و خیابــان ها در روزهای آتی به منظور زیبا ســازی 
منظر شــهری بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس گفت: 
روزانه ۱۳۰ تن زباله در قشــم و حومه آن تولید می شــود 
که توســط کارگران زحمت کش امور شــهری و روستایی 
 ســازمان منطقه آزاد جمع آوری و به صورت بهداشتی دفع

می شود.

سیستم ردیاب بر روی خودروهای حمل انواع پسماند قشم نصب شد



فرهنگ

»کمپِ فیلــم، صلح و ســفر« به مناســبت روز جهانی 
گردشــگری با نمایش فیلم هایی درباره سفر و تجلیل از 
»مهوش شیخ الاســامی« ـ مستندساز ـ به مناسبت روز 

جهانی گردشگری در منطقه دیزین برگزار شد.
این رویداد که در راستای رونق گردشگری و ساخت فیلم 
در منطقه دیزین، شمال غرب پایتخت و در شیار کوه های 
البرز به مدت دو روز در پایان هفته گذشــته برگزار شد و 
حدود ۱۰۰ عاقمنــد در کارگاه ها و نمایش فیلم های آن 

شرکت کردند.
اختتامیه این مراسم به تجلیل از »مهوش شیخ الاسامی«،   
مستندســاز و  نخســتین مدیر تولید زن ســینمای ایران 
اختصاص داشــت که به دلیل یک طرفه شدن راه، امکان 
حضور در این مراسم را پیدا نکرد و هادی آفریده به عنوان 

نماینده او در این رویداد حضور داشت.
هادی آفریده در مراســم تجلیل از مهوش شیخ الاسامی 
گفت: خوشــحالم که در بخش ســینمایی این رویداد بنا 
نبود کســی جایزه بگیرد و بخشی از فرهنگ کشورمان را 
طی یک روز برای عاقمندان نمایش دادیم. »خانه دوم« 
شــیخ الاســامی را بیش از دو دهه پیش دیدم که تولد 

بومگردی ها را به تصویر کشیده است.
سپس، مسیح شریف از تاش ۱۵ ساله اش برای برگزاری 
»کمپِ فیلم، صلح و ســفر« گفــت و افزود: هر بار که به 
برگزاری ایــن رویداد تصمیم می گرفتــم به دلیل برخی 
اتفاقات و مشکات منصرف می شدم و در حال حاضر اگر 
ضعفــی دارد به این دلیل اســت که تصمیم گرفتم تحت 
هر شــرایطی آن را برگزار کنم. کاما دوســتانه انرژی ها 
جمع شــد و با کمک دو اسپانســر نه چنــدان بزرگ این 
رویداد شــکل گرفت تا در فضایی دوستانه از فیلمِ سفر و 

گردشگری حرف بزنیم.
در ادامه مراســم اختتامیه »کمپ فیلم، صلح و سفر« به 
پــاس زحمات شیخ الاســامی در ســاخت فیلم هایی با 
موضوع سفر، تندیســی از یک پرنده که نماد صلح است، 

به نماینده او هادی آفریده اهدا شد.
در این مراسم اعضای هیات انتخاب )هادی آفریده، شادی 
گنجی و علی شــاه محمدی( پنج فیلمی که در این رویداد 
نمایش داده شد، درباره سختی های انتخاب هایشان از میان 
فیلم های رسیده سخن گفتند و اختاف سلیقه هایشان که 
در نهایــت به انتخاب »باران آســمان های بدون ابر« به 
کارگردانی پریســا باجان، »داستان های خاورمیانه، پدر« 
به کارگردانی محمدرضا دقــاق، »چمدان« به کارگردانی 
برادران ســامکو )سامان حســین پور و آکو زند کریمی(، 
»منفی چهل درجه« به کارگردانی شــکیبا علی حسینی و 
فیلم »وقتی رویا نباشد« به کارگردانی سعید دشتی، منجر 

شد.
این پنج فیلم به همراه چهار کارگاه فیلمسازی و عکاسی 
بخشی از »کمپِ فیلم، صلح و سفر« محسوب می شد که 
ششم مهر ماه همزمان با روز جهانی گردشگری، در هتل 

دیزین، اجرا شد.
در کارگاه هــای انتقال تجربه، جعفر میراشــرفی از ثبت 
فرهنگ اقوام مختلف ایــران بدون دخل و تصرف، وحید 
مالمیر از چگونگــی ثبت تصاویر هوایــی جذاب، مجید 
عرفانیان درباره شــیوه روایت فیلم راهنمای سفر و پیمان 

نوروزی از عکاسی خاق در طبیعت گفتند.
بخشــی از این رویداد نیز به خالق »اینجا آفریقاســت« 
اختصاص داشت. رامین فاروقی در شب نخست این رویداد 
در سخنانی گفت: زبان، خانه هستی است و اگر می خواهیم 
با خودمان، فکرمان و جهان به صلح برســیم، باید ارتباط 
خاقی با واژه ها پیدا کنیم. شما در صلح هستید و خیلی به 
صحبت در این باره نیاز ندارید؛ چراکه اگر در صلح نبودید 

در کنار هم در دامن طبیعت حضور نداشتید.
رویــداد »کمپِ فیلم، صلح و ســفر« با مدیریت مســیح 
شــریف و به همت موسســه ایران تراول شاتس پنجم و 
ششم مهرماه ۱۴۰۳ به مناسبت روز جهانی گردشگری در 
هتل دیزین برگزار شد. پیش از آغاز این مراسم، پرنده هایی 
به نشــانه صلح و در راســتای شعار امســال گردشگری 

)گردشگری و صلح( آزاد شدند.

پانزدهمین جشنواره فیلم باکو در کشور آذربایجان میزبان 
نمایش سه فیلم کوتاه از سینماگران ایرانی خواهد بود.

فیلم کوتاه »تاکسیدرمیست« ساخته بهزاد علوی و سوسن 
سامت و انیمیشــن کوتاه »آتل« ساخته مهدی صدیقی 
در بخش رقابتی بین الملل و »تن فروش« ساخته علیرضا 
شاکری در بخش رقابتی اســتعدادهای آسیایی جشنواره 

فیلم باکو به نمایش گذاشته خواهند شد.
جشــنواره بین المللی فیلم باکو از ۴ تا ۸ اکتبر )۱۳ تا ۱۷ 

مهر( در شهر باکو )آذربایجان( برگزار می شود.
این جشنواره در سال ۲۰۰۴ توسط مرکز فیلمسازان جوان 
آذربایجان تأســیس و به یکی از معتبرترین جشنواره های 
فیلم در آذربایجان تبدیل شــد. هدف جشــنواره انتخاب 
بهترین ها و جذب تماشــاگران بیشتر است تا نویسندگان 
و فیلمسازان داخلی را با جریان ها و رویکردهای بین المللی 

آشنا کند.

ادامه از شماره 4521
همزمــان با دوره فترت، »ملــک قطب الدین بهمن بن کردان 
شاه« بر این منطقه هرمزگان امروزی  حکومت می کرد و مدتی 
را به استقال حکم راند تا این که در سال ۷۴۷ ه.ق از دنیا رفت. 
بعد از وی، پسرش یوسف شاه به حکومت رسید. او که همزمان 
با شیخ ابواســحاق اینجو در فارس و امیر مبارز الدین مظفری 
در کرمان بود، ۲۱ ســال با دادن خراج بــه حاکمان فارس بر 

هرمز حکم راند.
پس از مرگ وی در ســال ۷۷۲ ه.ق، پسرش بهمن شاه ، والی 
هرمز شــد. او حاکمی بزرگ و مقتدر بود و با ساطین مصر و 
خواتین ختای مکاتبه داشــت و همیشه از سوی حکومت های 
مذکور، رســولانی در دربار وی حضور داشتند. او در همان اوان 
سلطنتش، پسرش محمدشاه را نائب خود کرد,محمد شاه شاهد 

حمات تیمور به فارس و پایان سلسله مظفری بود.
سرانجام پیش بینی سلطان ایاز در انتقال پایتخت جان هزاران 

نفر نجات داد.
حمدالله مستوفی در نزهه القلوب آورده است؛

»درســال ۷9۸ هجری قمری سلطان محمد، نوادۀ امیرتیموراز 
طرف آن پادشــاه با جنود خود به حدود هرمز کهنه رســید، و 
قاع هفتگانۀ آن اطراف مانند: تنگ زندان، شــامیل )شمیل(، 
مینا، تزرگ، منوجان و تازیان را کوبیده، محمد شــاه حکومت 

هرمز داشته و به جرون ) جزیره هرمز ( پناه برد.«
انتقال مقر فرمانروایان هرموز در زمان بهاء الدین ایاز بوده است. 
از اینرو برخی منابع از وی به عنوان »مؤســس سلســله جدید 

ملوک « یاد کرده اند.
بــا انتقال مرکز حکومت به جرون که از آن پس هرموز خوانده 
شــد، هرموز در خشــکی ویران گردید و منابع از آن با عنوان 

هرموز کهنه یاد کرده اند.
بعــد از طی یک دورۀ زوال و فترت هرمــوز کهنه مجدداً احیا 

گردید و با نام مینو، منا،مناد، مینا و میناب شهرت پیدا کرد.
نخستین اطاع در مورد نام هرمز کهنه مربوط به گزارش فتح 
هفت قلعه در جنوب ایران به وســیلۀ سپاه امیرتیمور گورکانی 
اســت که یکی از نوادگان وی فرماندهی آن را به عهده داشته 
اســت. در این گزارش آمده که سپاه تیمور قلعۀ تزرگ )تزرج( 
در حاجی آباد، قلعۀ شــمیل، قلعۀ هرمز ، قلعۀ تنگ زندان، قلعۀ 

منوجان و ... را فتح نموده است.
بعد از اشغال مناطق ساحلی و ملوک هرمز خراج گذار حاکمان 

تیموری فارس شدند.
خورموجی می نویسد:

در دوره ایلخانــی از جانــب حاکم فارس، حاکمــی در جزیره 
)بحرین( حکومت می کرد.

والــی هرمز نیز به حاکم فارس خراج هرســاله می داد. پس از 
شکست شــاه منصور مظفری از تیمور، عمرشیخ فرزند تیمور، 
حاکم فارس گشت و ملوک هرمز خراج گذار تیموریان شدند و 
تا سال ۸۵۷ ه.ق که جهانشاه ترکمان )قرقویونلو( آن را تصرف 

کرد، در سلطه تیموریان بود.
منابع ؛ نزهه القلوب حمدلله مســتوفی ، فــارس نامه ناصری, 

حسن فسایی

باستان شناســانی که در یک محوطه تاریخی واقع در »پرو« 
مشــغول کاوش بودند، اتاق نقاشی شــده یک زن قدرتمند از 

فرهنگ »موچه«   را کشف کردند.
به گزارش ایســنا،   باستان شناســان و متخصصان مرمت که 
 )Pañamarca( »در محوطه باستان شناســی »پانامــارکا
واقع در شمال کشور »پرو«   مشغول فعالیت بودند، یک اتاق 
ســلطنتی ستون دار را کشــف کردند که بر اساس نقاشی ها و 
شــواهد موجــود در آن می توان نتیجه گرفــت به یک زن با 
موقعیــت اجتماعی بــالا همچون یک کاهن یــا ملکه تعلق 

داشته است.
»انشنت اوریجینز« نوشت،   گروهی از باستان شناسان در ماه 
جولای یک بنای نقاشی شده را در این محوطه کشف کردند.

محوطــه باســتانی »Pañamarca« جنوبی تریــن مرکز 
فرهنگ »موچه«، جامعه ای که در فاصله ســال های ۳۵۰ تا 
۸۵۰ میادی خانه هایشــان را در دره های ساحلی شمال پرو 

می ساختند، است.
باستان شناســی »موچه« به دلیل مقبره هــای غنی، معماری 
و آثار هنری چشــمگیر و مصنوعات مذهبی و نقاشــی های 
استادانه شــهرت دارد. این محوطه که بر فراز تپه ای گرانیتی 
ساخته شــده است، یک سکوی خشــتی پلکانی باشکوه، دو 
سکوی خشتی کوتاه تر، یک میدان بزرگ با دیوارهای خشتی 

و سازه های متعدد دیگر را شامل می شود.
همانطور که اشــاره شــد، در این محوطه باستانی پیش تر نیز 
نقاشــی های دیواری رنگارنگی کشف شده بود اما کشف یک 
اتاق ســلطنتی متعلق به یک ملکــه، هرگز در این محوطه یا 

هیچ نقطه ای از پرو باستان رخ نداده بود.
این اتاق با دیوار و ستون هایی ساخته شده است که روی آنها 
چهار تصویر مربوط به یک زن قدرتمند نقش بســته اســت. 
در برخــی از این تصاویر یک زن درحــال پذیرفتن صفی از 
بازدیدکننــدگان و در تصویــری دیگر یــک زن درحالی که 
بر تخت حکمرانی نشســته، به نمایش گذاشــته شده است. 
محققــان درباره اینکه آیا زنی کــه روی دیوارهای اتاق تاج 
و تخت نقاشی شــده انسان اســت یا یک موجود افسانه ای 
همچنان درحــال تحقیق هســتند اما شــواهد فیزیکی تاج 
و تخــت، از جمله فرســایش تکیه گاه آن و کشــف بقایای 
نخ های ظریف و حتی موهای انسان نشان می دهد این تخت 
توســط یک فرد زنده واقعی مورد استفاده قرار گرفته است و 
 تمام شــواهد به فرمانروای زن قرن هفتم »پانامارکا« اشاره

دارد.

?گردآوری: کاظم گلخنی    تاریخ نگار
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3 اثر کوتاه ایرانی در جشنواره فیلم باکو

   اکران 

بخش سوم: میانسالی/ از ۴۰ سالگی تا 6۰ سالگی/)۱۴۰۲-۱۳۸۲(    نگاه

راست قامتی از جنوب
در ۱۵ مهرماه ســال ۱۳96 به اتفاق یکی 
از دوســتان در تهــران خدمت حاج ســید 
مصطفی حســینی بوشهری رســیدیم. به 
رغم وضعیت جســمانی ناسفته که در این 
ســن و سال سراغ همه را می گیرد؛ از نظر 
روحی سرحال بود. پس از پرسش از اوضاع 
زمانه در حوزه ی معــارف دینی به گفتگو 
پرداختیم. از لابــای کلماتش دریافتم که 
همچنان در بیان دغدغه ها و نگرانی های 
فکری و اجتماعی خویش ثابت قدم اســت. 
او همواره از خط کشــی هــای فرقه ای و 
اختافات شیعه و سنی رنج می برد. آرزوی 
اتحاد واقعــی و آرمان وحدت حقیقی دل و 
جانــش را فرا گرفته اســت. درگیری های 
مســلمانان در اقصی نقاط جهان اسام و 
زد و بندهای سیاســی دوران را برنمی تابد. 
تکیه کام او بیان بروز اختافات در جوامع 

اسامی است.
می گفت: چرا عالمان دینی و سیاستمداران 
حکومتی در راستای اتحاد گام بر نمی دارند 
و همواره عوامل تفرقه را برجسته می کنند؟ 
و تآکید می کرد که قرآن کریم باید مبنای 

اعتصام به حبل الهی باشــد. از طرفی قرآن 
در معرفی رفتار الگویی پیامبر اســام)ص( 
سند بسیار محکمی است. به خاطر دارم در 
یکی از دیدارهای پیشین گفت: ما در دعای 
قنوت نماز عید فطر و عید قربان می گوییم: 
الذی جعلته للمسلمین عیدا  یعنی عید همه 
ی مسلمان است. شیعه و سنی ندارد. پس 
چرا ما با افق متفاوت و دید مختلف به این 

اعیاد نگاه می کنیم.
واکنش من در قبال این گفته ها این بود که 
تفرقه های فکــری و عقیدتی امری عادی 
است در ادیان دیگر هم قابل ماحظه است. 
هر مذهب و مســلکی برای هویت بخشی 
خــود نیازمند یک چارچــوب فکری و خط 
کشــی های فرقه ای است اما سخن شما 
درست است که این هویت بخشی ها نباید 
منجر به تفرقه ها و زد و بندی های سیاسی 
شــود. تا حدودی سخنم را پذیرفت ولی بر 
این ایده استوار بود که اتحاد در مبانی مانع 
از بروز اختافات سیاسی می شود. برآمدن 
و پیــروزی مجدد روحانی در انتخابات را به 
فال نیک می گرفــت. و در زمان تبلیغات 
دیگــران را به رآی دادن به روحانی و ورود 

به عرصه ی دموکراتیک سیاســی ترغیب 
کرده بود.

بخش دوم گفتگو پیرامون کارهای تحقیقی 
اش بــود. گویا در پی تجدیــد چاپ کتاب 
تفســیر تک جلدی اش برآمده اســت. در 
ضمــن بحث گفت: اخیــرا متوجه نکته ی 
قرآنی شــده ام در آیه ۵ سوره ی بینه آمده 
َ مُخْلصِِینَ لهَُ  اســت وَمَا أُمِرُوا إلِاَّ لیَِعْبُدُوا اللهَّ
کَاۀَ  ۀَ وَیُؤْتُوا الزَّ ــاَ ینَ حُنَفَاءَ وَیُقِیمُوا الصَّ الدِّ
وَذَلـِـکَ دِیــنُ القَْیِّمَۀِ. بیشــتر مترجمان و 
مفســران دِینُ القَْیِّمَۀِ را صفت و موصوف 
گرفته اند حال آن که مضاف و مضاف الیه 
است. از طرفی قیمۀ را استوار و محکم معنا 
کرده اند ولی این ترجمه ی دقیقی نیست. 
چرا که قیمۀ بر اساس کتاب لغت »العین« 
خلیــل بن احمد فراهیــدی جمع قائم و به 
معنی راســت قامتان است. بنابر این معنای 

آیه می شود این دین راست قامتان است.
با این گونه تفطن های قرآنی ایشان بیگانه 
نیســتم هر چند با مباحــث هرمنوتیکی بر 
سر مِهر نیســت ولی در نگاه سنتی پیشتاز 
اســت. باز به خاطر می آورم در نشســت 
هــای دهه ی شــصت وقتی نظــر مرا در 
تفسیر آیه اکمال ولایت)مائده:۳( پرسید به 
تفصیل نظر عامه طباطبایی را بیان کردم 
در مقام پاســخ گفت: نظر عامه چنگی به 
دل نمی زند و نمــی توانم آن را بپذیرم. از 
همان زمان به اســتقال فکری و دینی او 
پی بردم و همین نگاه را مبنای اندیشــگی 
خود قرار دادم و به این که نباید شــیفته ی 
آرای دیگران شــد. حتی اگر آن فرد عامه 

باشد. چرا که رشد و شکوفایی دین و دانش 
در گرو پای نهادن بر دوش بزرگان اســت 
نــه پا به پــای آنان راه رفتن. اندیشــه ی 
گذشــتگان در بستر تاریخی و اجتماعی آن 
دوران قابل درک و دریافت اســت. و زمانه 
ی جدید تفسیر جدیدتری را اقتضا می کند. 

به قول مولوی
هین سخن تازه بگو تا که جهان تازه شود/   

وارهد از هر دو جهان بی حد و اندازه شود
    یــادآوری ســومی هم بجاســت که در 
دهه ی هشــتاد درخواســت بزرگداشــتی 
پیرامون شخصیت علمی حسینی در بوشهر 
دادم و مقدمات اولیه هم با ریاســت مرکز 
بوشهرشناســی صورت گرفــت ولی راه به 
جایی نبرد و تنها به درج مقاله ای با عنوان 
»دویــدن در پی آواز حقیقت« اکتفا نمودم. 
گویا روند مرده پرســتی ما همچنان ادامه 
دارد و می ترسم دهه ی نود هم سپری شود 
یا آن بزرگوار قالب تهی کند و ما در حسرت 

برپایی یک بزرگداشت بمانیم.
    گویا سرنوشــت همه ی راســت قامتان 
تاریخ این است که زمانه آنان را بر نمی تابد 
و پس از نشســتن گرد و غبار تاریخ، چهره 
ی آنان هویدا می شود. باز به سروده ای از 
مولانا متوسل می شــوم که از این سخن 
حضــرت علی)ع( وام گرفته اســت بارض 

عالمها مُلجم و جاهلها مُکرم
جاهان ســرور شدندست و زبیم/  عاقان 

سرها کشیده در گلیم

 ادامه دارد 

خاک غریب
?.... گروه فرهنگ 

دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد و در تمام نوشــته های او که تاکنون توســط ندای 
هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا کتابی بنام خاک 
غریب در دست چاپ دارد که گویای خاطرات وی از بچگی  در زادگاهش  دیر) بوشهر( تا زندگی 
کاری او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان خاطرات دکتر فضلی در کتاب اخیرش )خاک 
غریب(، ضمن اینکه به جوانان می تواند یــک نثر خوب و روان را معرفی کند، از جاذبیت های  
دیگری نیز برخودار است و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان است که در کتاب یادشده، 
به ثبت رســانده وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به این گونه  مسایل استان پرداخته 
شــده است که در نوع خود برای یک هرمزگانی که به مدت طولانی میزبانی چنین شخصیتی را 
داشته است، می تواند جالب توجه باشد. برای اینکه کاملا در جریان روند تکوین این نوشته ها 
که در اصل گویای گذر عمر نویسنده است، قرار گیریم ناگزیر باید از دوران طفولیت تا سکونت 
در هرمزگان وی را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام مامن ایشان شد و افرادی حسود، 
تندرو )حالا شــما هرطور فکرمی کنید(  که در هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن تعادل 
کاری یا حتی زندگی وی دارند،اما همه ترفندها علیه ایشان در پناه فرهنگ این سامان خنثی می 

شود...بهتراست کتاب را با هم بخوانیم :

برگزاری »کمپِ فیلم، صلح و سفر« در شیار البرز

پرنده طلایی به مهوش شیخ الاسلامی 
رسید

  نوستالژی

گوش کردن به پادکســت این روزها برای 
فراوانــی دارند  افرادی کــه مشــغله های 
و فرصتشــان بــرای مطالعه کم اســت به 
یکی از عادات روزمره تبدیل شــده اســت. 
پادکســت ها به عنوان یک رســانه کوچک 
موضوعات متنوعــی را دربرمی گیرند و در 
فضایی با آزادی بیشتر نسبت به رسانه های 
رسمی امکان ساخت و شنیده شدن صداها 
و موضوعــات مختلف را بــه افراد می دهد. 
موضوعی که هرچند باعث انتشــار راحت تر 
اصالتِ  اما صحت سنجی  می شود  اطاعات 
محتوا را هم ســخت تر می کند چون معلوم 
نیســت هرکسی که با صدایی جذاب، پشتِ 
یک میکروفــون حرفه ای از روی یک متن 

بخواند،  الزاما حرف های درستی زده باشد.
زبــان  در   )Podcast( پادکَســت  واژه 
انگلیســی از ترکیــب دو واژه iPod ) آی 
پاد( و broadcasting )پخش گسترده( 
ساخته شــده اســت که به معنای وِب آوا، 
پادپخش و یا تدوین صوتی است. برنامه ای 
مشــابه آنچه که از رادیو می شنیدیم با این 
تفاوت که در بســتر اینترنت در دســترس 
اســت. این روش ارائه محتوا از در ســال 
۲۰۰۴ میادی محبوبیت پیدا کرد، گسترش 

یافت و کم کم به ایران هم رسید.
به کســانی که پادکســت ضبــط می کنند 
»پادکستر« می گویند. آن ها یا از روی یک 
متن از پیش طراحی شــده می خوانند یا با 
چند نفر درباره یک موضوع خاص صحبت 
می کنند و یا خاصه یک کتاب، فیلم و... را 
تعریف می کنند و صدای ضبط شده  خود را 
در بستر اینترنت منتشر می کنند و هرکسی 
می تواند به این محتوای صوتی گوش دهد. 
بــرای گوش کردن به پادکســت باید یک 
اپلیکیشن مخصوص که با عنوان »پادگیر« 
شناخته می شود روی تلفن همراه خود نصب 
کنید. البته برخی هم پادکست های تولیدی 
خود را در سایت مخصوص خودشان منتشر 

می کنند.
پادکست ها نوعی محتوای صوتی هستند که 
محدود به چهارچوب های خاصی نیستند، اما 
چند ویژگی مهم و مشترک دارند. به عنوان 
اپلیکیشــن های مخصوص  از  مثال فقــط 
قابل دریافت هســتند و باید کیفیت خوبی 
از نظر صوت و محتوا داشــته باشند. هرچند 
با افزایش تعداد پادکَســترِها به مرور زمان 
موضوع کیفیت و محتوا هم تحت تاثیر قرار 

گرفت.
ورود پادکست به ایران

با وجود این که ســاخت پادکست  در جهان 
تقریبا ۲۰ ساله شده است،  اما ساخت و گوش 
کردن پادکســت در ایران عمــر کوتاه تری 
دارد. با این حال پذیرش این رسانه نوظهور 
در ایران با توجه به تجربه خوبی که مردم از 
رادیو داشتند و پادکست ها هم تقریبا تداعی 
کننده خاطرات برنامه های رادیویی بودند، به 
سرعت اتفاق افتاد و مورد استقبال هم قرار 
گرفت چراکه محدودیت های زمانی رادیو را 
نداشت و فرد هر زمانی از شبانه روز که اراده 
می کرد می توانست پادکست را گوش کند، 
اگر کاری برایش پیش آمــد آن را متوقف 
کرده و در فرصتی دیگر ادامه اش را بشــنود 
و... . از ســوی دیگر پادکســت ها دستشان 
در اســتفاده از انواع افکت، موسیقی، ارجاع 
بــه برخی منابــع و... بازتــر از رادیو بود و 
این موضوع هــم دلیل دیگر اســتقبال از 

پادکست ها شد.
هر ایرانی، یک پادکست!

اولین پادکســت های ایرانی تقریبا از اوایل 
دهه 9۰ خورشــیدی تولید و پخش شدند و 
چند ســالی هم طول کشید تا به طور جدی 
میان مردم شــناخته شــوند، اما از اواســط 
دهــه 9۰ به بعد دیگر تقریبــا اکثر افراد یا 
اسم پادکســت به گوششان خورده بود و یا 
حتی خودشان یک قسمت از یک پادکست 
را شنیده بودند. اتفاقی که به مرور سبب شد 

برخی به تولید و ساخت پادکست عاقه مند 
شوند تا جایی که در سال های اخیر شوخیِ 

»هر ایرانی، یک پادکست« نیز مطرح شد!
از طرفی همین افزایش تعداد پادکست های 
تولیدی سبب شد تا رقابت برای تولید بهترین 
محتوا افزایش پیدا کند چراکه شــنوندگان 
پادکســت ها معمولا کســانی هســتند که 
خودشــان زمان یا شاید حوصله کافی برای 
مطالعه منابع مختلف بــرای آگاهی از یک 
موضوع خــاص را ندارند و ترجیح می دهند 
در یک یا چند قسمت پادکست، به طور تمام 
و کمال درباره یک موضوع اطاعات کسب 
کنند. بنابراین این افراد به دنبال پادکســتی 
می روند که بر اساس منابع، مقالات و کتب 
مختلف محتوای درســتی داشته باشد و در 
عین حال بتواند با صدا، صداگذاری و افکتی 

جذاب و با کیفیت آنها را جذب کند.
دنیای پادکست های بدون سانسور و ممیزی
بــا توجه بــه اینکه معمولا پادکســت ها با 
موضوعات تخصصی تولید می شوند و یا در 
هر قســمت راجع به نکته ای خاص صحبت 
مهم ترین  درســت«  »محتوای  می کننــد، 
عاملی است که می تواند اصالت یک پادکست 
را نشان دهد. کوچِ برنامه سازان سرشناس از 
برنامه های رادیویــی و تلویزیونی و حرکت 
بخشی از آنها به سمت تولید پادکست باعث 
شــد تا به واسطه اعتبار، شهرت و مقبولیتی 
پرطرفدار  پادکست هایشــان هم  دارند،  که 
باشــد. کسانی که طی ســال ها ثابت کرده 
بودنــد اگر برنامه ای تولیــد کنند حتما یک 
اتاق فکر قوی پشــت سرشــان وجود دارد 
و قرار نیســت صرفا برای ســاعتی از روی 
نوشته های بدون مســتند بخوانند و آنها را 
به واســطه آیتم های صوتی جذاب به خوردِ 
با  گوش مخاطب بدهند. پادکست هایی که 
نــگاه اجمالی به آنها درمی یابیم گاهی حتی 
بدون اینکه محتوایی مغایر با سیاســت های 
مدیومِ رســانه رسمی کشــور داشته باشند، 
حــالا تنها به صورت غیررســمی از طریق 
یک اپلیکیشــنِ پادگیر به گوش شنوندگان 
می رســند، مبنای اســتناد قــرار می گیرند، 
فرهنگســازی می کنند، آموزش می دهند و 
در یک کام بخش مهمــی از نیازِ افراد به 
دانســتنِ عمیق مطالبی که دوست دارند را 
 بــدون اینکه از تیغ ممیزی بگذرند، برطرف 

می کنند.
چه کسی اصالت محتوا را تایید می کند؟

در ســمت مقابل، گروهی قــرار دارند که 
اتفاقا پادکســت هایی با کیفیتِ شــنیداری 
خوب تولید می کنند، اما مشــخص نیســت 

موضوعی که در پادکست درباره آن صحبت 
می کنند را از کدام منبع استخراج کرده اند؟ 
آیا ریشــه علمی دارد یا تنهــا برای جذب 
مخاطب بیشــتر و پیدا کــردن حامی مالی 
تصمیــم گرفته اند موضوعاتــی را در قالب 
پادکســت ارائه کنند؟ آیــا با هدف تحریف 
بخشــی از واقعیت تولید شــده اند یا راویانِ 
بی طرف هستند؟ سوالاتی از این دست که 
زیاد هم هستند و طبیعتا نمی توان به اندازه 
تمامِ پادکســت های تولید شده پاسخ دقیقی 
برای آنها پیدا کرد. یکی از نمودهای بیرونی 
این مســئله تولید پادکست های روانشناسی 
اســت که گاهی در ســایه عــدم نظارت 
محتوایی، برنامه های به شــدت سطحی و 
زردی را در معرض شــنیدن مخاطبان قرار 
می دهند کــه بیش از آنکــه کمک کننده 
باشند ممکن است توجه به آنها آسیب های 
 روانشــناختی هم برای فرد به دنبال داشته 

باشد. 
در واقع بدون وجود متر و معیار مشــخص 
برای سنجش صحت و اصالت پادکست ها و 
در سایه نبود نظارت بر غنای محتوای تولید 
شده، یا باید به شکل تجربی به پادکَسترِی 
که اطاعاتی از سابقه و رزومه او نداریم، به 
اندازه چند قسمت فرصت دهیم و محتوای 
تولیدی اش را خودمان اصالت سنجی کنیم، 
کــه با توجه به اینکــه معمولا به خاطر کم 
بودن فرصت مطالعه به سمت گوش کردن 
پادکســت ها رفته ایم، این کار دشوار است 
و یا بایــد به تبلیغاتِ  دهان بــه دهانی که 
درباره پادکســت ها می شود اهمیت دهیم و 
 انتخاب کنیم که کدام پادکســت را گوش

کنیم. 
پادکست گوش کردن چه فایده ای دارد؟

این روزها گوش کردن به پادکســت بخش 
جدایی ناپذیر از زندگی اکثر افراد شده است 
کــه در زمینه های مختلفی بــه آنها کمک 
می کند تا جایی که شــاید حتــی برخی از 
مــا نتوانیم روزی را بــدون گوش کردن به 
پادکست  پادکســت تصور کنیم. شــنیدن 
عاوه بر اینکه می تواند در زمان های فراغت 
به افزایــش اطاعات کمــک کند و حتی 
عاملی برای لذت بردن باشد مزایای دیگری 
هم دارد. پادکست ها مهارت شنیداری افراد 
را پس از مدتی افزایش می دهند و به دلیل 
جذابیت های صوتی که دارند باعث می شوند 
مطالب را بهتر و عمیق تر به یاد بســپارید و 
تحلیل کنید. از ســوی دیگر با گوش دادن 
به پادکســت ها دایره واژگان تقویت شــده 
و کمک می کند تا فــرد در صحبت کردن، 
نوشــتن، تولید محتوا و ... مهارت بیشتری 

داشته باشد.

هر ایرانی، یک پادکست!



معافیت صادر کنندگان 
خدمات از رفع تعهدات 

ارزی

روشنگری پاول دوروف:
افشای اطلاعات کاربران 
تلگرام از ۲۰۱۸ آغاز شد

ارمنستان، دروازه ورود 
ایران به اوراسیا

»ســام، خوبی؟ روی این لینک بزن و وارد این بات تلگرامی شو، پول 
خوبی میده«... اگر شــما هم از این پیام ها دریافــت کرده اید بدانید که 
تنها نیستید؛ »ایردراپ« های تلگرامی که بر پایه فناوری باک چین کار 
می کنند و چند وقت پیش با »همستر« به اوج شهرت رسیدند، این روزها 
پرکارتر از همیشــه در قالب های مختلف، خود را عرضه  می کنند. اما این 
ایردراپ ها چه هســتند؟ آیا سود مالی دارند یا فقط وقت شما را می گیرند 

و احتمالًا کاه برداری اند!؟
این فناوری را رام کن!

در طول حدود ســه دهه گذشــته، فناوری های حوزه دیجیتال بسته به 
نوع اســتفاده و عرضه آن، گاهی مفید، پرســود و قابل اتکا و گاهی هم 
مورد سوءاســتفاده قرار گرفته، حتی خطرناک بــوده و وقت و پولی که 
برای بدســت آوردنش زحمت زیادی کشیده اید را از بین برده اند. واقعیت 
این اســت اگر اهل استفاده از چنین فناوری هایی هستید باید به فکر رام 
کردنش باشــید. یعنی اولًا پیه خطر را به تنتان بمالید و ثانیاً دنبال راهی 
باشــید که ضریب خطراتش را پایین بیاورید. این رمزارزها مدیریت واحد 
یا بانک مرکزی ندارند و بدون نیاز به واسطه از طریق بستری که خود با 
فناوری باک چین می ســازند یا از آن استفاده می کنند. »ایردراپ «ها اما 
معمولًا بر بســتر تون )TON( قرار دارند، یعنی بستری که خود تلگرام 
آن را بــه وجود آورده اســت. تون هم مثل بیت کویــن در صرافی های 
ارزهــای دیجیتال قیمت مشــخصی دارد که با وقایــع مختلف، مانند 
واحدهای پولی رســمی کشورها بالا و پایین می رود. هر واحد تون  فعاً 
حدود ۵.۵ دلار آمریکا قیمت دارد که خیلی ارزان تر از بیت کوین ۶۰هزار 
دلاری است! اتفاقاً نکته اصلی که قرار است درباره اش حرف بزنیم دقیقاً 

از همین جا شروع می شود.
قیمت دو عدد پیتزا 

برنامه نویسانی که ایردراپ های تلگرامی را می سازند حساب ویژه ای روی 
کشورهایی باز کرده اند که واحد پولی ضعیفی نسبت به دلار دارند و برای 
مردم این کشــورها حتی چند دلار می تواند روی زندگی شان تأثیرگذار 
باشــد. همین طور خیلی ها امیدوارند رمزارزهایی مثل تون روزی بتوانند 
بســیار گران تر از چیزی شوند که الان هســتند، دقیقاً همان اتفاقی که 
برای بیت کوین افتاد. ســال ۲۰۱۰ شــخصی به نام »لزِلو هاینچ« برای 
خرید دو پیتزا ۱۰هزار بیت کوین هزینه کرد و استدلالش این بود حتی به 
دست آوردن دو پیتزا هم با این واحد پول غیرفیزیکی به ظاهر بی ارزش، 
غنیمت است. آن بیت کوینی که هاینچ برای خرید دو پیتزا خرج کرد حالا 

۷۰۰میلیون دلار ارزش دارد! 
این نیاز بــه دلار )حتی اندک( و این امید به آینده رمزارزها برای تبدیل 
شدن به چیزی مانند بیت کوین، ترکیبی وسوسه کننده برای مردم به وجود 
آورده و آن ها را وادار می کند با انجام کارهایی که ایردراپ های تلگرامی 
)یا سایت ها و نرم افزارهای دیگر( از آن ها می خواهند به آرزویشان برسند. 
برای به دست آوردن )استخراج( رمزارزی مثل بیت کوین شما نیاز به یک 
رایانه بسیار قدرتمند و گرانقیمت )یا دستگاهی به نام ماینر با مصرف برق 
بسیار بالا که بیست وچهار ساعته روشن باشد( دارید تا مثاً پس از دوماه 

کارکرد شبانه روزی به شما یک بیت کوین بدهد!
اما ایردراپ های تلگرامی از شــما چنین کار پرهزینه ای نمی خواهند؛ در 
عوض آن ها فقط از شــما می خواهند یک ســری وظایف یا به اصطاح 
Task انجام دهید. این وظایف در هر ایردراپ متفاوت اســت و از ضربه 
زدن به گوشــی )مانند همســتر( یا فقط هر روز سر زدن به این ایردراپ 
بدون انجام کاری، تا دعوت کردن افراد دیگر برای عضو شــدن )همان 
کاری که ســبب می شود فامیل دورتان پس از یک سال یاد شما بیفتد!(، 
تماشــای فیلم های تبلیغاتی ســازندگان این ایردراپ در یوتیوب، عضو 
شــدن در کانال های تلگرامی دیگر یا دنبال کردن صفحات ســازندگان 

در اینستاگرام و ایکس )توییتر سابق( را شامل می شود. 
انجام هر کدام از این کارها به شــما امتیاز می دهد و شما در میان افراد 
دیگر حاضر در این ایردراپ رتبه بندی می شــوید. این کارها شاید برای 
شما زحمت خاصی نداشته باشد )که البته پس از مدتی می تواند وقت گیر 
و خســته کننده شود( اما برای سازندگان این ایردراپ ها سود زیادی دارد. 
دیده شــدن ویدئوهایشان در یوتیوب به آن ها پول مستقیم می دهد، بالا 

رفتن اعضایشــان در کانال ها یا صفحات شــبکه های اجتماعی به آن ها 
فرصت تبلیغ می دهد و ده ها کار دیگر که همه برای آن ها پولساز است.

سفره ای پهن است!
اینجا جایی است که فرق میان سازندگان منصف و غیرمنصف مشخص 
می شــود. پس از مدتی ســازندگان این ایردراپ ها اعام می کنند ما از 
فعالیت های شــما سود بدســت آوردیم و حالا می خواهیم بخشی از این 
سود را میان شما تقسیم کنیم. حالا امتیاز و رتبه شما تعیین کننده می شود 
و البته دست تان هم به هیچ کجا بند نیست که این سازندگان چه مقدار 
جایزه برای فعالیت های شــما در نظر گرفته اند. مثاً ایردراپ »داگز« )به 
عنوان یکی از اولین ایردراپ هایــی که به کاربرانش پول پرداخت کرد( 
برای کســانی که ۱۰۰هزار امتیاز در این ایردراپ بدســت آوردند، حدود 
۱۰۰ دلار پرداخت کرد! این امتیازها شــامل طول عمر بالای حســاب 
تلگرام آن ها، عضو کردن تعداد زیادی دیگر در این ایردراپ و ســر زدن 
هر روز برای مدت حدود دو ماه به این ایردراپ بود. این رقم شاید برای 
یک کارگر آمریکایی و اروپایی که ساعتی ۱۹دلار درآمد دارد ارزش وقت 
گذاشــتن نداشته باشد، اما وقتی می بینیم مثاً در ایران خودمان یا خیلی 
از کشــورهای دیگر، ۱۰۰دلار به اندازه حقوق حدود دو هفته یک کارگر 
است، وسوسه شدن خیلی ها را برای حضور در ایردراپ ها درک می کنیم.

ایردراپ هــای مختلفی وعــده داده اند در آینــده ای نزدیک به اصطاح 
»لیســت« شــوند )واحدهای امتیازی آن هــا، در صرافی های دیجیتال 
قیمت گذاری شــود( و تاریخ دقیقی هم مشــخص کرده اند. هنوز معلوم 
نیســت این ایردراپ ها چقدر به کاربران شــان پرداخت  کنند؛ بنابراین 
اگر اهل ایردراپ ها نیســتید که هیچ، اما اگر به سرتان زده برای جبران 
مشــکات اقتصادی سراغ آن ها بروید، ســعی کنید وقت تان را صرف 
ایردراپ های معتبر کنید، مثاً آن هایی که در تلگرام تیک آبی یا طایی 
 dedust دارند یا آن هایی که نامشــان در صرافی غیرمتمرکزی مانند
آورده شــده اســت. اگر برخی از این ایردراپ ها از شــما خواستند برای 
گرفتن امتیاز بیشــتر از کیف پول دیجیتال تان به آن ها مقداری هرچند 
اندک پول انتقال دهید این پیشــنهاد را با احتیاط هرچه بیش تر بررسی 
کنید. در آخر این نکتــه را فراموش نکنید که اگرچه رمزارز دیجیتال در 
بستری مانند تلگرام شاید سودآور باشد، اما قرار نیست یک باره از آسمان 
برایتان ســکه و ارز دیجیتال ببارد.  پس اگر می توانید، وقت تان را جای 
بهتری صرف کنید و هرگز پولی را که با کار فیزیکی به دست آورده اید، 

در خطر قرار ندهید.

بارش سکه از آسمان!
هزارتوی »همستر« و دیگر »ایردراپ «های تلگرامی 

اقتصادی
شماره 4523

شنبه 
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شناســایی مقاصــد ســرمایه گذاری قدرتمنــد در محیط 
ژئوپلیتیکــی و اقتصادی به طور فزاینده ای آشــفته، حیاتی 

است.
شاخص ســرمایه سیاســی جهانی بی ســی ای ریسرچ، 
دیدگاهی در مورد کشــورهایی ارائه کرده است که بهترین 
روش ها را بــرای مقاومت در برابــر بی ثباتی جهانی و در 
عین حال بازدهی قوی دارند. این شاخص سرمایه سیاسی، 
انعطاف پذیری اقتصادی، ثبات منطقه ای و وابســتگی های 
تجــاری را ارزیابی و به ســرمایه گذاران کمک می کند تا 

گزینه های خود را محدود کنند.
با افزایش ریســک های ژئوپلیتیکی، کشورهایی با رهبری 
جدید و سرمایه سیاسی قوی می توانند سیاست های موثری 
را برای رشــد اقتصادی اجرا کننــد. دولت هایی که قادر به 
اعمــال محرک های مالی و پولی هســتند - به دلیل نرخ 
بهره پایین و بدهی عمومــی قابل مدیریت - برای مقابله 
بــا چالش های آینده موقعیت بهتــری دارند و مناطقی که 
ثبات نسبی را نشــان می دهند، در میان درگیری هایی که 
می تواند باعث نوســانات بازار شــود، پناهگاه های امنی را 

برای سرمایه گذاران فراهم می کند.
این تحقیقات چندین بازار توســعه یافته را با فرصت های 
ســرمایه گذاری امیدوارکننده به دلیل تجدید سیاســی و 

انعطاف پذیری اقتصادی شناسایی می کند.
هلند

در میان این کشورها هلند که به تازگی از طریق انتخابات، 
فضای سیاســی خود را احیا کرده ، برجسته است. سرمایه 
سیاسی آن، همراه با وابستگی کم به تجارت با ایالات متحده 
و چین، این کشــور را به یک هدف سرمایه گذاری باثبات و 

جذاب تبدیل می کند.
بریتانیا

به طور مشــابه، بریتانیا از شــتاب سیاســی مجدد پس از 
انتخابات اخیر خود سود می برد. علیرغم چالش های پس از 
برگزیت، بریتانیا انعطاف پذیری کافی در سیاست های مالی 
و پولی برای مقاومت در برابر موارد منفی بالقوه جهانی، به 

کمک اتکای نسبتا متوسط به چین را حفظ می کند.
اسپانیا

اســپانیا همچنین به عنوان گزینه قانع کننده ظاهر می شود، 
زیــرا انتخابات اخیر فضای سیاســی آن را تقویت کرده و 
حکومتداری موثر را ممکن می سازد. شاخص های اقتصادی 
به ویژه در روند بیکاری و تورم بهبود یافته است. وابستگی 
کم اسپانیا به تجارت ایالات متحده و چین ثبات بیشتری را 

ارائه کرده و آن را برای سرمایه گذاران جذاب کرده است.
استرالیا

استرالیا فضای سرمایه گذاری مطلوبی توسط دولت باثبات 
و موقعیــت جغرافیایی آن در منطقه نســبتا پایدار آســیا-

اقیانوسیه فراهم کرده اســت. این مزیت جغرافیایی، آن را 
از درگیری های فوری که بــر مناطق دیگر تاثیر می گذارد 
محافظت می کند. ثبات سیاسی، فضایی برای محرک های 
اقتصادی و انعطاف پذیری استرالیا فراهم و آن را به بهترین 

گزینه برای سرمایه گذاران بلندمدت تبدیل کرده است.
نیوزیلند

نیوزیلند از احیای سیاسی و انزوای جغرافیایی سود می برد. 
تغییــر اخیر دولت، ســرمایه سیاســی آن را افزایش داده 
است، در حالی که وابســتگی تجاری کم به ایالات متحده 
و چیــن، موقعیت مطلوبی را برای ســرمایه گذارانی که به 
دنبال کاهش خطرات ناشــی از تنش های جهانی هســتند 

را فراهم می کند.
مکزیک

در میــان بازارهای نوظهور، مکزیک به عنوان مقصد اصلی 
سرمایه گذاری برجسته است. انتخابات اخیر سرمایه سیاسی 
مکزیک را احیا کرده و دولت را در مسیر اجرای اصاحات 
رشــد محور قرار داده اســت. در حالی کــه روابط نزدیک 
مکزیــک با ایالات متحده در میــان تنش های ژئوپلیتیکی 
می تواند مخاطره آمیز باشد، اما اگر اقتصاد آمریکای شمالی 

قوی بماند، پتانسیل رشد را نیز خواهد داشت.
هند

هند مورد جذاب دیگری است که با دولت تازه انتخاب شده 
خود انعطاف سیاسی را برای اجرای اصاحات لازم افزایش 
می دهد. اتــکای کم هند به ایالات متحــده و چین، آن را 
به ویژه جذاب کــرده، زیرا دارای محیط منطقه ای باثبات و 

پویایی قوی اقتصادی داخلی است.
اندونزی

اندونزی نیز با ســرمایه سیاسی مستحکم در انتخابات اخیر 
در رتبــه بالایی قرار دارد. مدیریت آن در برابر قدرت های 
بزرگ جهانی، خطر اختالات اقتصادی را کاهش می دهد. 
اقتصاد رو به رشــد و عایق بودن نســبی از درگیری های 
جهانی ثبات و فرصت را برای سرمایه گذاران فراهم می کند.

امارات متحده عربی
در خاورمیانــه، امارات متحــده عربی به حفــظ ثبات در 
میان نوســانات منطقه ای معروف اســت. با رهبری پایدار 
و سیاســت های اقتصادی آینده نگــر، امارات متحده عربی 
سرمایه سیاســی و انعطاف پذیری مالی قوی را به نمایش 

می گذارد و آن را در بازارهای نوظهور برجسته می کند.
شیلی

شــیلی به عنوان یکی دیگــر از گزینه هــای جذاب ظاهر 
شده اســت که از اقتصاد متنوع و وابستگی تجاری کم به 
ایالات متحده و چین سود می برد. با وجود چالش های بازار 
کار، دولت باثبات شــیلی می تواند با تغییر شــرایط جهانی 
ســازگار شــود و جذابیت خود را برای ســرمایه گذاران در 

آمریکای لاتین حفظ کند.
مناطق پرخطر برای سرمایه گذاری کدامند؟

مناطق خاصی نیز خطر ســرمایه گذاری را به همراه دارند؛ 
چین، علیرغم اندازه اقتصادی خود، به دلیل کندی رشــد، 
تنش های تجاری و چالش های سیاسی، همراه با وابستگی 
بــالای صادراتی به ایالات متحده و اروپا، به طور فزاینده ای 
متزلزل تلقی می شــود. ترکیه نیز با ناآرامی های سیاسی و 
اجتماعی عمیقی مواجه است که جذابیت سرمایه گذاری آن 
را کاهش می دهد. وضعیت هنگ کنگ همچنان نامشخص 

است و تحت تاثیر سیاست های چین عمل می کند.
تحقیقات بی سی ای بر شکاف رو به رشد بین کشورهایی 
که می توانند به طور موثر چالش های اقتصادی و ژئوپلیتیکی 
را مدیریــت کنند و کشــورهایی که در ایــن زمینه ناتوان 

هستند را برجسته می کند.

  راپرت
  

بهترین کشورها برای سرمایه گذاری 
کدامند؟

۸ شرکت 
خدمات مسافرت هوایی 
به دلیل گران فروشی 

تعلیق

۵۱ درصد
پرشدگی سدهای کشور 

۳۰ میلیارد دلار 
ارز واردات تامین شد

۳۰ درصد 
کاهش مصرف کلر 
در روش دانش بنیان 
فناوران کشور برای 

تصفیه پساب

۱۶۰۰ محصول
 نانویی تولید شد

۹۱۰ هزار هکتار
 از اراضی خوزستان زیر 
کشت محصولات پاییزه 

می رود

۲۰۰۰ مترمکعب 
مخزن آب در مرز چذابه 

تا هفته آینده تکمیل 
می شود

۵۱۰۰ فقره 
تسهیات اشتغالزایی 
صندوق کارآفرینی امید

۹ تن 
شمش طا در ۴۷ حراج 

مرکز مبادله بفروش 
رسید

۲۱ همت
 برای حل فرسودگی 

شبکه برق تهران 
تخصیص داده شد 

تیتر های 
کوتاه خبری

عربســتان در پی افزایش هزینه های برنامه متنوع 
سازی اقتصاد، پیش بینی های خود از رشد اقتصادی 
را کاهــش داد و اکنون در انتظار کســری بودجه 

عمیق تری از برآورد قبلی است.
وزارت دارایی عربســتان ســعودی در گزارشــی 

برآوردهای جدیدی ارائه کــرد که تحت آن، تولید 
اقتصادی در سال جاری ۰.۸ درصد رشد می کند که 
کمتر از پیش بینی قبلی ۴.۴ درصد است. پیش بینی 
رشــد اقتصادی برای سال آینده هم به میزان قابل 

توجهی کاهش یافت.
مجموع درآمد، ۱.۲۴ تریلیون ریال و هزینه دولت، 
۱.۳۶ تریلیون ریال در ســال ۲۰۲۴ پیش بینی شد. 
در دســامبر، درآمد امســال، ۱.۱۷ تریلیون ریال و 
هزینــه، ۱.۲۵ تریلیون ریال پیش بینی شــده بود. 
دولت، درآمد ۱.۱۸ تریلیــون ریال و مخارج ۱.۲۹ 
تریلیون ریال را برای ســال ۲۰۲۵ پیش بینی کرد 
و هزینه احتمالا معادل ۳۰ درصد از تولید ناخالص 

داخلی در سه سال آینده خواهد بود.
وزارت دارایی، کسری بودجه عمیق تر ۱۱۸ میلیارد 

ریــال )۳۲ میلیارد دلار( معــادل حدود ۲.۹ درصد 
تولید ناخالص داخلی را برای سال ۲۰۲۴ پیش بینی 
کــرده اســت. همچنین کســری ۲.۳ درصد تولید 
ناخالص داخلــی برای ســال ۲۰۲۵ و ۲.۹ درصد 
برای سال ۲۰۲۶ دیده می شــود که هر دو بدتر از 

برآوردهای قبلی است.
ایــن وزارتخانه پیش بینی کرد کســری ها به دلیل 
»سیاســت هزینه های انبســاطی که برای حمایت 
از رشــد اقتصادی در نظر گرفته شده است« ادامه 

خواهد یافت.
در بیانیه روز دوشــنبه، دولت عربســتان رشد ۳.۷ 
درصدی فعالیت های غیرنفتی در مقایسه با میانگین 

حدود ۶ درصد در سه سال گذشته را تخمین زد.
عربستان ســعودی برای اجرای برنامه »چشم انداز 

۲۰۳۰« که تنوع بخشــیدن به اقتصــاد متکی به 
نفت را دنبال می کند، ســرمایه گذاری و هزینه های 
هنگفتی انجام داده است. این کشور به دلیل پایین 
ماندن قیمت نفت از ســطح مورد نیاز برای توازن 
بودجــه، پروژه ها را از دوبــاره اولویت بندی کرده 

است.
طبق گزارش صندوق بین المللی پول، عربســتان 
ســعودی برای رســیدن به توازن بودجه، به قیمت 
۹۶ دلار هر بشــکه نفت خام نیــاز دارد. بلومبرگ 
اکونومیکــس با در نظــر گرفتن مخــارج داخلی 
صندوق سرمایه دولتی عربســتان، برآورد کرد که 
این کشور به قیمت سر به سر ۱۱۲ دلار نیاز دارد.

بر اســاس گــزارش بلومبرگ، نفت خــام در حال 
حاضر حدود ۷۲ دلار در هر بشــکه معامله می شود 
و تصمیم عربستان سعودی برای به تاخیر انداختن 
افزایــش تولید نفت، فشــار بر فاینانــس دولت را 

تشدید کرده است.

دورنمای اقتصادی بزرگترین صادرکننده نفت جهان تیره شد

درباره این که آیا کاربران از ربات همســتر کوین به 
درآمدزایی رسیده اند، بررسی ها نشان می دهد تعدادی 
از صرافی ها در جهان در این باره لیســت شــده اند، 
اگرچه ارزش درآمــد حاصله ناچیز بوده اما این کوین 
همچنان در حال مبادله شــدن است ولی این که این 
بازی تا چه زمانی ادامه، توجیه و مفهوم داشته باشد، 

موضوعی است که در آینده مشخص خواهد شد.
اوایل تابستان سال جاری بود که نوع جدیدی از رمز 
ارز به نام همستر کوین توانست در کشورهای مختلف 
از جمله ایران، توجه کاربران بسیاری را به خود جلب 
کنــد. این بازی به این صــورت بود که در قالب یک 
ربات در دســترس بود و بازیکنان بایــد با کلیک بر 
روی یک سکه درون بازی مقدار بیشتری توکن جمع 
می کردند. در همان زمان اما و اگرهای بسیاری درباره 
آینده این بازی وجود داشــت تا اینکه با گذشت چند 
ماه به نظر می رسد اوضاع برای بازی تلگرامی همستر 
خیلی خوب پیش نرفته و این ســوال مطرح می شود 

که آیا زمان مرگ آن فرا رسیده است؟
در این راســتا مصطفی امیری- دبیر انجمن فین تک 
و عضو هیأت مدیره ســازمان نظــام صنفی رایانه ای 
اســتان تهران- درباره آینده این نــوع رمزارزها می 
گوید: واقعیت این است که این گونه موارد بازی بیش 
نیســتند و توجه و پیچیده در نظر گرفتن آن اشــتباه 

محض است. 
وی افزود: امروزه درحال مشــاهده اشکالی از بازی ها 
هستیم که به ازای فعالیت های کاربر، در پلتفرم شان 
»توکن« می ســازند که به مراتب بیش تر از قبل هم 
خواهد شــد و مسئله پیچیده و متفاوتی نیست چراکه 
این نوع ادبیات در گذشــته هم وجود داشــته است؛ 
بنابرایــن برای موضوعات این چنینی گذشــته ای در 

رابطه با خلق ارز وجود ندارد.
امیری در ادامه صحبت هایش درباره درآمد از همستر 
کوین تصریح می کند: باید به این نکته توجه شــود 
که جنس ماجرا از نوع سرگرمی است و چندین سال 

قبل هم چنین موضوعی در رابطه با گوگل اتفاق افتاد 
و به شــدت باعث نصب گوگل مپ شــد و جمعیت 
بســیاری را درگیر کرد اما درنهایت بهره برداری لازم 
که انجام شد، عما این بازی هم همانند سایر موارد 
کنار گذاشته شــد. اما تفاوت همستر کوین این است 
که این بازی اکنون در حوزه باکچینی معنا و مفهوم 
پیدا کرده اســت؛ بنابراین این که بتوان گفت پروژه 
جدی یا خلق ارزشــی انجام شــده با نگاه به گذشته 

می توان درباره آن قیمت گذاری کرد.  
دبیر کمیســیون فین تک و عضو نصــر تهران درباره 
نحوه کســب درآمد از آن توسط کاربران و صحت آن 
تشــریح کرد: در این زمینه تعــدادی از صرافی ها در 
جهان لیســت شده اند اگرچه ارزش آن ناچیز است اما 

این کوین در حال مبادله شدن است اما این که بازی 
تا چه زمانی ادامه، توجیح و مفهمومی داشــته باشــد 

موضوعی است که در آینده مشخص می شود.  
امیری با اشاره به خطرات و آسیب های ورود به چنین 
پروژه هایی تصریح کرد: طبیعتا چنین پروژه هایی که 
ابعاد میلیونی پیدا می کند، می تواند مسئله کاه برداری 
در آن اتفــاق بیفتــد و در نتیجه موجی کــه به راه 
می افتد، رنگ و بوی کاه برداری داشته باشد. بنابراین 
همانگونه که گفته شد، هر پروژه ای که ابعاد میلیونی 
پیدا می کند، مانند ثبت نام خودرو یا هر پروژه دیگری 
که تحریک کننده نیاز بشــر باشــد، مشخصا تعدادی 

قربانی خواهد داشت.  
وی در پایان صحبت هایش توصیه کرد: وارد شدن به 
هر زمینه ای باید با حدی از آگاهی همراه باشد، در این 
زمینه هم اگر کاربران به چشم یک بازی به آن نگاه 
کنند، آگاهی معنای بزرگی ندارد اما مسئله مهم حفظ 
حریم خصوصی و اطاعاتی است که در این میان  در 
حال رد و بدل شدن است. به صورت کلی اگر موضوع 
را در حد سرگرمی در نظر بگیریم، حدود احتیاط ها در 

مقایسه با سرمایه گذاری باید متفاوت باشد.  

هیاهو برای آینده ای مبهم!

طبق اعــام گمرک، عراق روی برخی محصولات 
وارداتی عوارض گمرکی ۳۰ درصدی اعمال کرده 

است.
سفارت جمهوری عراق در تهران طی اطاعیه ای، 

اباغ دســتورالعمل جدید دولت این کشور مبنی بر 
اعمال عــوارض گمرکی معــادل ۳۰ درصد روی 
قوطی های آلومینیومی برای نوشــیدنی های گازی، 

آبمیوه ها و نوشیدنی های انرژی زا را اعام کرد.

طبق این اطاعیه، این عوارض گمرکی جدید برای 
ایــن محصولات با کد تعرفه ۷۶۱۲۹۰۱۰ از تمامی 
مبادی وارداتی به عراق و همه کشورها اعمال شده  
و به مدت چهار سال نیز، بدون کاهش برقرار است.

افزایش عوارض گمرکی عراق روی برخی محصولات وارداتی
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مدیرعامل صندوق ملی محیط زیســت با بیان اینکه 
تاکنون حدود ۱۰ میلیارد تومان در قالب بیمه خسارت 
حیات وحش به مردم پرداخت شده است، گفت: سال 
گذشــته ۱۴ میلیارد تومان به این امر اختصاص یافت 
که هفــت میلیارد آن را صندوق ملی محیط زیســت 
 و هفــت میلیارد دیگر را شــرکت بیمــه کننده تامین

کرد. 
به گزارش ایرنا از صندوق ملی محیط زیســت، علی 
عبدی زاده با اشــاره به اینکه بیمه حیات وحش برای 
نخســتین بار در تاریخ محیط زیست کشور و به ابتکار 
صندوق ملی محیط زیســت ایجاد شده است، افزود: 
قرار اســت در قرارداد امسال سقف و کف خسارت بر 
اساس میزان ریسک و خسارت هایی که در دوره های 
گذشــته رخ داده ارزیابی و یک نرخ مبتنی بر واقعیات 

درنظر گرفته شود.
وی بــا بیان اینکه قرار نیســت عــدد اختصاص پیدا 
کرده کاهش یابد، گفت: میزان خسارت، سال به سال 
ضریب می خورد چه از بعُد حجم قیمتی و خسارتی چه 
 از بعُــد ارزش پولی که همه اینهــا باید در نظر گرفته 

شود.
عبــدی زاده در توضیح فرایند پرداخت بیمه خســارت 
گفت: خسارت دیدگان از مســیر ادارات محیط زیست 
شهرســتانی و اســتانی می توانند برای ثبت خسارت 
وارده مراجعــه کننــد؛ گزارش خســارت از اســتان 
به ســازمان محیط زیســت می آید و از ســازمان به 
صنــدوق ارجــاع داده می شــود و در نهایت صندوق 
 برای پرداخت، مطابق دســتورالعمل بــه بیمه ارجاع

می دهد.
مدیــر عامل صنــدوق ملــی محیط زیســت افزود: 
پیش بینی شــده بــا در نظر گرفتن مدیریت ریســک 
و راســتی آزمایی خســارت، نحوه پرداخــت، نظم و 
انضباط بهتری بگیرد و در نظر داریم خســارات جانی 
و انسانی را از محل مســئولیت اجتماعی شرکت های 
 بیمــه ای بــه خدمــات بیمه حیــات وحــش اضافه 

کنیم.
وی با اشــاره به ضرورت وجود پیوســت رسانه ای بر 
روی هــر اقدامی که از ســوی صنــدوق ملی محیط 
زیست انجام می شــود، اظهار داشت: در دوران جدید 
با نگاه حرفه ای بیمه ای بــه ماجرا، موضوع فرایندها، 
ارزش کاری و پیوند صنعت بیمه و محیط زیســت را 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.
عبدی زاده تاکید کرد: آنچه در بخش پیوست رسانه ای 
بیمــه حیــات وحش دنبــال می کنیم اطلاع رســانی 
 صــرف نیســت بلکــه مــا درپــی تبییــن موضوع 

هستیم.
مدیرعامل صندوق ملی محیط زیســت گفت: تا پایان 
فصــل پاییز عقد قرارداد با شــرکت بیمــه ای نهایی 
می شــود اما تا پیش از آن، جامعه مخاطب بیمه حیات 
وحش می تواننــد برای بهره مندی از این بیمه درصدد 

جبران خسارت وارده برآیند.
عبدی زاده ابراز امیدواری کرد بــا برقراری پیوند بین 
محیط زیست و صنعت بیمه با رویکرد محیط زیستی، 
اقتصاد محیط زیستی و توسعه پایدار به زودی در حوزه 
تامین مالی و ریسک های مترتب بر این بخش، شاهد 

اتفاقات خوبی باشیم.
به گزارش ایرنا، به علت توســعه زندگی شهرنشینی، 
صنعتی و مزارع کشــاورزی معمولا میان حیات وحش 
و انســان تعــارض ایجاد می شــود، در واقع به علت 
توســعه این فعالیت ها انسان ها به زیستگاه حیوانات 
بســیار نزدیک شده اند و از آنجا که محدوده پراکنش 
حیوانات هم با تخریب و اشــغال زیســتگاه ها توسط 
انســان کمتر شــده از این رو معمولا وارد مزارع می 
شوند و یا اقدام به شکار گونه های اهلی می کنند که 
در این شــرایط به دامدار یا کشاورز خسارت وارد می 
کنند که در این صورت فرد برای اینکه جلوی خسارت 
بعدی را بگیرد اقدام به تله گذاری و یا شلیک به حیوان 
 می کند که منجر به تلف شــدن گاها گونه ارزشمندی

می شود.
ســازمان حفاظت محیط زیســت به عنــوان متولی 
حفاظــت از گونه های جانوری، با کمک صندوق ملی 
محیط زیســت و برخی شرکت های بیمه ای اقدام به 
راه اندازی بیمه خســارت حیات وحش کرده است که 
بر اســاس آن وقتی به کشــاوزر یا دامداری از جانب 
گونه ای وحشــی خسارت وارد می شود بعد از بررسی 
شــواهد، مبلغی داده می شــود تا خسارت فرد جبران 
شود، این کار انگیزه ای می شود تا فرد خسارت دیده 
از کشتن آن گونه جانوری خودداری کند اما در مقابل 
 خســارتی که دیده در قالب بیمه حیات وحش دریافت

کند.

مدیرعامل صندوق ملی محیط زیست:

۱۰ میلیارد تومان در قالب بیمه 
خسارت حیات وحش پرداخت شده 

سفیدشــدگی یکی از معضلات آبسنگ های مرجانی است است 
که در صورت بروز موجب نابودی آنها می شود که معمولا 
هر ۱۰ ســال یکبار رخ مــی داد البته بــا اقدامات صورت 
گرفته به ۶ سال کاهش یافته است، از طرفی هم سازمان 
حفاظت محیط زیست در سه منطقه خلیج چابهار، خارک و 
کیش به ترتیب ۴ هزار، ۲۰ هزار و ۶ هزار قلمه آبســنگ 

مرجانی با موفقیت کاشته است. 
گروه جامعه ایرنا - خلیج فارس دریایی نیمه بســته با آبی 
گرمتر از متوســط دمای اقیانوس ها و سایر دریاهاست، در 
کنــار آن آلودگی های نفتی، تخلیه آب توازن کشــتی ها و 
تغییر اقلیم محیط زیست آن را بیش از پیش شکننده کرده 
اســت، این در حالیست که زیســتگاه گونه های دریایی 
زیادی را در خود جای داده است که یکی از زیباترین آنها 
آبســنگ های مرجانی یا همان سنگ فرش های مرجانی 
کف دریاها و اقیانوس هاســت که از غنی ترین و قدیمی 

ترین موجودات زنده روی زمین به شمار می روند.
صخــره های مرجانی بعــد از جنگل هــای مناطق حاره 
دومین منطقه زیســتی غنی جهان است که در همه نواحی 
اقیانوســی از قطب تا استوا گسترش دارند، اقیانوس هند و 
آرام وسیع ترین قلمرو آبســنگ های مرجانی را دارند که 
به علت وســعت زیاد به چندین زیر قلمرو از جمله استرالیا، 
زنجیــره هاوایی، فیلیپیــن، دریای ســرخ و خلیج فارس 
تقســیم می شــود که در این میان خلیــج فارس به علت 
اینکه دریایی نیمه بســته است و حرارت آب در آن نسبتا 
بالاســت گونه های بی نظیری را در خــود پرورش داده 
اســت، مثلا مرجان ها دمای ۱٨ تــا ٣۲ درجه را می توانند 
تحمــل کنند اما در خلیج فارس دمای ۱۴ و ٣۶ درجه هم 

ثبت شده است.
آبســنگ های مرجانی نسبت به افزایش دما بسیار حساس 
و شــکننده اند اما آبســنگ های مرجانی خلیج فارس در 
شرایط بســیار ســخت اکولوژیکی از لحاظ دما، شوری و 
کــدورت قرار دارند و در این شــرایط نیز بــه حیات خود 
ادامه می دهنــد، حدود ۱۱۱ گونه مرجانی در خلیج فارس 
شناســایی شــده که ۱۰٣ گونه آن در جزایر ایرانی خلیج 
فارس وجود دارد از این رو خلیج فارس یکی از زیســتگاه 
های مهم و حایز اهمیت آبســنگ ها است، در واقع تقریبا 
تمامی جزایر ایرانی با آبسنگ های مرجانی محاصره شده 
اســت، حدود ۱۷ جزیره ایرانی در خلیج فارس وجود دارد 
کــه جزایر خارک، خارکو، فارســی، خلیــج نایبند، لاوان، 
هندورابی، شــیدور، کیش، لارک، هنگام، ســیری، فارور، 
بنــی فارور و ابوموســی مهمترین مناطــق مرجانی ایران 

هستند که وضعیت پوشش مرجانی خوبی دارند.
طی چند ســال گذشــته فعالیت های انسانی مانند صید و 
صیادی، غواصی، گردشگری دریایی، آلودگی های نفتی و 
قاچاق به عنوان عوامل انســانی و از سوی دیگر گرمایش 
زمیــن به عنــوان عامل طبیعی بخش زیادی از آبســنگ 
هــای مرجانی خلیج فارس را از بیــن برده و به اصطلاح 
دچار سفید شدگی شــده اند، در واقع زمانی که دمای آب 
بیشــتر از حد معمول افزایش یابد دراین شرایط آبسنگ ها 
دچار سفیدشــدگی می شوند یعنی رنگشان سفید می شود 
و به مرور از بین می روند، البته در این شــرایط بخشــی 
ممکن اســت دوباره به حالت عادی برگردند اما بخشــی 
کامل از بین می روند، حالا هم که داده های ناســا نشان 
می دهد دمای ســطح دریا در خلیج فارس تا نزدیک ۱۰۰ 
درجه فارنهایت افزایــش یافته که کمی با بالاترین دمای 
ثبت شده روی زمین فاصله دارد، شاید این افزاش دما زنگ 

خطری برای آبسنگ های مرجانی باشد.
 قطعــا این روند افزایش دما و ماندگاری آن تاثیرات منفی 
بر روی زیستمندان و آبســنگ های مرجانی خلیج فارس 
خواهد داشــت که رئیس گروه اکولوژی دریا دفتر زیست 
بوم های دریایی ســازمان حفاظت محیط زیســت دراین 
باره به خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفــت: خلیج فارس 
یک خلیج نیمه بســته است و جریانات آبی در این منطقه 
محدود اســت از طرفی هم در منطقه جغرافیایی قرار دارد 
که دمــای آب در آن منطقه بالا رفته اســت که افزایش 
دما باعث می شود زیســتگاه ها تحت تاثیر قرار بگیرند و 
سفیدشدگی آبسنگ های مرجانی را به همراه داشته باشد.

مهــدی بلوکــی افــزود: در ســال ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ کــه 
سفیدشــدگی گسترده ای در آبهای دنیا برای آبسنگ های 
مرجانــی رخ داد حدود ۴۰ تــا ۵۰ درصد مرجان های دنیا 
ســفید شــده بودند اما همان زمان در خلیج فارس شاهد 
سفیدشدگی ۹۰ درصدی مرجان ها بودیم، این یعنی اینکه 
شدت اتفاقاتی که در منطقه رخ می دهد نسبت به جاهای 

دیگر بیشتر است.
وی اظهار داشــت: با این حال باز هم اینطور نیســت که 
همه زیســتگاه های ما نابود می شــوند و از بین می روند 
چون موجودات با اتفاقات منطقه خودشــان را تطبیق می 
دهند و تا جایی که ممکن باشــد سعی می کنند با شرایط 
سازگار شــوند، البته این تطبیق و تحمل شرایط هم نقطه 
 ای دارد و ممکن اســت بعد از آن دیگر ســازگاری اتفاق

نیفتد.
وی ادامه داد: در منطقه ما آبسنگ های مرجانی بیشترین 
تاثیر را می پذیرند، بر این اســاس نسبت به جاهای دیگر 
دنیا نســبت به افزایش دمای آب مقاوم تر شــدند، نرمال 
دمای آب برای تحمل آبســنگ هــای مرجانی همه جای 
دنیا بین ۱٨ تا ٣۲ درجه سانتیگراد است در این دما محیط 
مناسبی برای رشد مرجان ها فراهم می شود، اما در خلیج 
فارس مثلا ۱۵ یا ۲۰ ســال پیش دمای کمتر از ۱٨ درجه 
ثبت شــد حتی ۱۴ درجه هم داشــتیم و مرجان ها زیست 
مــی کردند، الان هم دمای بالاتر از ٣۴ و ٣۵ درجه را هم 

ثبت می کنیم باز هم مرجان ها هستند.
بلوکــی تاکید کرد: البته سفیدشــدگی اتفاقی اســت که 
معمولا هر چند ســال یکبار رخ می دهد اما مســاله مهم 
این اســت که اکنون شــدت و تواتر آن بیشتر شده یعنی 
میزان سفیدشدگی نسبت به سال های گذشته بیشتر شده 
است، همچنین در ســال های گذشته میزان سفیدشدگی 
کمتر بود مثلا ٣۰ تا ۴۰ درصد مرجان ها ســفید می شدند 
و هر هشــت یا ۱۰ سال یکبار رخ می داد اما اکنون فاصله 

زمانی رخ دادن سفیدشــدگی کم شــده و به ۴ تا ۶ سال 
رسیده است بنابراین از این لحاظ شرایط در حال نامساعد 

شدن است.
وی به نقش گرمایش جهانی در روند سفیدشدگی آبسنگ 
های مرجانی اشــاره کرد و گفت: گرمایش جهانی مساله 
ای نیســت که بگوییم فقط بــرای ما رخ می دهد بلکه بر 
تمــام دنیا تاثیر می گذارد در منطقه ما هم تاثیر خودش را 
می گذارد، مســاله این اســت که منطقه ما قبلا نسبت به 
بقیــه دریاها و خلیج ها دمای آب آن بالاتر بود و الان هم 

شدت بالاتری دارد.
رئیــس گروه اکولوژی دریا دفتر زیســت بوم های دریایی 
ســازمان حفاظت محیط زیست درباره اینکه وقتی آبسنگی 
سفید می شــود آیا دوباره امکان احیا شدن آن وجود دارد 
گفت: وقتی آبسنگ مرجانی سفید می شود حدود ۲ تا سه 
هفته فرصت دارد تا برگردد، در واقع یک جلبک همزیست 
با مرجــان زندگی می کند که رنگــش را از آن می گیرد 
وقتی دمای آب بالا می رود در مرجان یک سیستم تدافعی 
ایجاد می شود و برای اینکه بتواند خودش را زنده نگه دارد 
آن جلبــک را از خود دور می کند تا دیگر هزینه اضافه ای 
نداشــته باشــد تا آن جلبک را در خود نگه دارد، سعی می 
کنــد برای زنده ماندن خودش انرژی بگذارد و بتواند بقای 

خود را تنظیم کند.
وی افزود: البته آن جلبک همزیست هم به حیات آبسنگ 
کمک می کند در واقع با فتوســنتزی که انجام می دهد به 
نوعی غذا را برای آبســنگ تامین می کند اما نگه داشتن 
آن نیاز به انــرژی دارد، حالا زمانی که دما بالا می رود و 
شــرایط برای مرجان استرس زا می شود، جلبک را از خود 
خارج می کنــد تا بقای خودش را تضمین کند، آبســنگ 
مرجانی می تواند ۲ تا ســه هفته شــرایط بدون جلبک را 
تحمل کند اگر شــرایط و دمای آب مساعد شود، احتمال 
بازگشــت آن جلبک و حیات دوباره مرجان وجود دارد اما 
اگر شرایط مســاعد نشود و دمای آب برای مدت طولانی 
بالا بماند باعث از بین رفتن مرجان و مردن آن می شــود.

به گفته وی معمولا سفیدشدگی آبسنگ های مرجانی ماه 
های مرداد و شــهریور به صورت مقطعی و کوتاه مدت رخ 

می دهد و بعد از بهتر شــدن شرایط بر می گردند.
بلوکی با اشــاره به اینکه به صورت سالانه و مداوم پایش 
انجــام می دهیم اظهار داشــت: پنج هــزار کیلومتر خط 
ســاحلی و ۲۰ تا ۲۵ منطقه مرجانی اصلی در خلیج فارس 
داریم برای همین نمی توانیم همه را پایش کنیم بنابراین 
به صورت مــوردی این کار را انجام می دهیم، در ســال 
های ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ جاهای مختلف درصد سفیدشــدگی 
متفــاوت بود مثلا در جزیره خارک در عمق کمتر از ۵ متر 
بیش از ۹۰ درصد مرجان ها سفید شده بودند، اما مقداری 
پاییــن تر از عمق آب چون دما کمتری دارد شــرایط بهتر 
بود، اما از ســال ۲۰۱۷ به بعد دیگر سفیدشدگی رخ نداد و 
بیشتر ریکاوری بود، شرایط مســاعد شد و طبیعت شروع 
به بازســازی خود کرد، مرجان هایی که مانده بودند شروع 
به لاروریزی کردند و دیدیم که درصد پوشــش مرجانی از 
کمتر از ۱۰ درصد پارســال در منطقه خارک به حدود ۴۰ 
تا ۴۵ درصد در خرداد و مرداد ماه امســال رســید، آن ۱۰ 
درصد باقیمانده هم وقتی شــرایط که فراهم شد خودشان 

را بازسازی و تکثیر کردند.
وی افزود: دمای آب در ســه تا چهار ســال گذشــته زیاد 
بــالا نرفته بــود از این رو مرجــان هایی کــه باقیمانده 
بودند خودشــان را ریــکاوری کردند، بــرای همین وقتی 
زیســتگاهی سفیدشــدگی داشــته باشــد نمی گوییم که 
زیســتگاه از بیــن رفته، این یــک اتفاق طبیعی اســت 
و همیشــه رخ مــی داده و بعدها هــم رخ خواهد داد، در 
این شــرایط گونه هــای مقاوم تر جایگزین می شــوند و 
 تکثیــر می یابند و شــرایط را برای ادامــه زندگی فراهم

 می کنند.
وی تاکید کرد: در واقع وقتی یک زیســتگاه مرجانی دچار 
سفیدشدگی می شــود و حتی مرجان های آن می میرد و 
از بین می رود خود زیســتگاه که از بین نمی رود درســت 
اســت که مرجان مرده اما زیستگاه سرجای خود قرار دارد 
بعد از یک مدتی اگر شــرایط مساعد شود و دمای آب به 
حد نرمال برسد، دوباره مرجان ها سعی می کنند خودشان 

را بازسازی کنند.
بلوکی درباره شرایط امسال آبسنگ های مرجانی در خلیج 
فارس گفت: امســال انتظار داشــتیم سفیدشدگی شدیدی 
داشــته باشیم اما تاکنون نداشتیم و امیدوارم که این اتفاق 
نیفتد، البته برای اینکه ببینیم شــرایط چگونه اســت و آیا 
سفیدشــدگی رخ داده یا نه باید فصل گرما و دمای بالای 
آب بگذرد اگــر الان برای پایش اقدام کنیم نتیجه ای که 
مثلا ۲ یا ســه هفته دیگر می گیریــم را نمی گرفتیم اما 
خوشــبختانه گزارش هایی که از اســتان ها داریم تاکنون 

وضعیت نامساعدی نبوده است.
وی ادامه داد: امســال گزارش های زیادی از سفیدشدگی 
آبســنگ های مرجانی از نقــاط مختلف دنیا به گوش می 
رســد، ما هم از قبل شواهدی داشتیم که ممکن است این 
سفیدشــدگی به آبهای ما هم برسد از این رو با استان ها 
نامه نگاری هــای لازم را انجام دادیم تا به صورت مداوم 
پایش داشــته باشــند و مرتب منطقه را رصد کنند تا اگر 
اتفاقــی افتاد بلافاصله در جریان قــرار بگیریم اما تا الان 

گزارشی از سفیدشدگی نداشتیم.
رئیــس گروه اکولوژی دریا دفتر زیســت بوم های دریایی 
سازمان حفاظت محیط زیســت اظهار داشت: خلیج فارس 

دریایی غنی از لحاظ داشــتن آبسنگ های مرجانی است 
و جزایر خارک و خارکو، فارســی، خلیــج نایبند ) البته تا 
حدودی ضعیف شــده اما خوب اســت(، جزیــره لاوان، 
هندورابی، شــیدور، کیش، لارک، هنگام، سیری، فارور ، 
بنی فارور و ابوموسی وضعیت پوشش مرجانی خوبی دارند.

وی درباره تاثیر فعالیت پتروشــیمی ها بر روی آبســنگ 
های مرجانی گفت: بیشــترین تاثیر فعالیت پتروشیمی ها 
را در منطقه عســلویه می بینیم و خلیج نایبند هم نزدیک 
عســلویه قرار دارد، ســال های گذشــته منطقه عسلویه 
پوشــش مرجانی خیلی خوبی داشت اما ساخت و سازهایی 
که توســط پتروشــیمی ها در منطقه انجام شــد خیلی از 
مناطــق مرجانی را از بین برد بنابرایــن اکنون منطقه ای 
مرجانی در عســلویه نداریم یک منطقه مانده بود که آنهم 

در سفیدشدگی سال ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ از بین رفت.
بلوکــی ادامه داد: همچنین فعالیت هــای نفتی در جزیره 
خارک، لاوان و ســیری بر روی آبســنگ هــای مرجانی 
تاثیرگذار بوده، البته در ســال های اخیر از طرفی ســخت 
گیری هــا و از طرف دیگــر هماهنگی ها خیلی بیشــتر 
شده اســت، شــرکت های نفتی و وزارت نفت به اهمیت 
زیســتگاه ها بیشــتر واقف شده اند و نســبت به گذشته 
اصول را بهتر رعایت می کنند، حتی گاهی کنار ســازمان 
محیط زیســت قرار مــی گیرند و به احیای زیســتگاه ها 
کمک مــی کنند، مثلا در جزیره خارک شــرکت نفت به 
 ما کمک کرد که یک زیســتگاه مرجانی را بازسازی و احیا 

کنیم.
 وی دربــاره تاثیر طرح تکثیر آبســنگ ها بر بازســازی 
زیســتگاه ها گفت: احیای زیســتگاه بــا تکثیر مرجان ها 
فعالیتی اســت که در همه دنیا شروع شده در واقع فعالیت 
جدیدی اســت و حدود ۱۰ تا ۱۵ سال اخیر همه جای دنیا 
این کار را شروع کردند، ما هم در چهار تا پنج سال گذشته 
کارهایی را در خلیج چابهار و در کیش و خارک آغاز کردیم 
که نتایج بســیار خوبی در هر سه منطقه گرفتیم، نتایج به 
حدی خیره کننده بود که انگیزه ای شد تا آنرا ادامه دهیم.

وی اظهار داشــت: برای اینکه یک زیســتگاه مرجانی بعد 
از سفیدشــدگی خود را بازســازی کند به زمان زیادی نیاز 
دارد از این رو انجام کارهایی مانند تکثیر و کاشت مرجان 
ها می تواند در زمان کمتری زیســتگاه را احیا و بازسازی 
کند، این کار لازم اســت اما قطعا کافی نیســت، در واقع 
نمی شــود گفت که زیستگاه را احیا می کنیم اما تهدیدات 
را نادیده بگیریم، تهدیدات صیادی ، کشــتیرانی، آلودگی 
نفتی و گرمایش جهانی بســیار جدی هستند، بنابراین اگر 
تمام کارهای احیایی را انجــام دهیم اما فکری برای این 
تهدیدات نکنیم، بی فایده است، باید هم تکثیر، احیا و هم 
کنترل تهدیدات موازی هــم پیش روند تا بتوان به نتیجه 

مناسب تری رسید.
بلوکــی افزود: در خلیج چابهار حدود ۴ هزار قلمه مرجانی، 
خــارک بیــش از ۲۰ هزار قلمه و در کیــش ۶ هزار قلمه 
مرجانی کاشــته شــد، در این ســه منطقه ای که فعالیت 
داشتیم به حدی اتفاقات جالبی را مشاهده کردیم که یکی 
از انگیــزه های ما برای ادامه این کار شــد تا با ســرعت 

بیشتری زیستگاه ها را بازسازی کنیم.
وی تاکید کرد: از سال ۲۰۱۷ که در این مناطق کار کردیم 
و مرجان کاشــتیم، به طور مرتب و ســالانه کار پایش را 
انجام دادیم، وضعیت مرجان هایی که کاشــته بودیم عالی 
شــد، در یک مقطعی به علت یک ســری از فعالیت های 
لایروبی که سازمان بنادر در آن منطقه انجام داد و اصول 
اولیه آنرا رعایت نکــرد و تذکرات ما را هم جدی نگرفت، 
باعث شد یک سری مرجان هایی که در سال های گذشته 
منتقل شــده بودند از بین بروند، بعد از آن سعی کردیم با 
هدف احیا و بازســازی قلمه مرجان بکاریــم و منطقه را 
ریکاوری کنیم، هر ســال هم پایش انجام دادیم و هر جا 
هم لازم بود دوبــاره قلمه زدیم، الان وضعیت روبه بهبود 

است.
وی با اشاره به اینکه در راســتای بازسازی زیستگاه ها و 
حفاظت از آبســنگ های مرجانی باید یک سری اقدامات 
منطقه ای و یک ســری اقدامات جهانی انجام شود، گفت: 
به صورت منطقه ای هر کشــوری باید یک سری اقدامات 
انجام دهد و مثلا آلودگی را کنترل کند، در واقع وقتی که 
آبســنگ های مرجانی دچار سفیدشدگی می شوند آنهایی 
که باقی می مانند مرجان هایی مقاوم تر هســتند و شاید 
در آنها تغییر ژنتیکی رخ داده باشــد که باعث شده شرایط 
ســخت تر را تحمل کننــد که می توان از آن زیســتگاه 
حفاظت و پایش بیشــتری کرد تا دوباره احیا شــود، حتی 
می توان از آنها برای بازســازی و احیا سایر زیستگاه های 

مرجانی استفاده کرد.
رئیــس گروه اکولوژی دریا دفتر زیســت بوم های دریایی 
سازمان حفاظت محیط زیســت تاکید کرد: البته تمام اینها 
منوط به این اســت که تهدیدات را کنترل کنیم و کاهش 
دهیم کــه این هم عــزم ملی و هم جهانــی می خواهد 
که همه با هم دســت به دســت هم بدهنــد، اینکه فقط 
ما به فکر این مســاله باشــیم حل شــدنی نیست و اینکه 
همــه دنیا بــه فکر این موضوع باشــد و ما بــه فکر آن 
نباشــیم باز هم شدنی نیســت، اینکه انتظار داشته باشیم 
ســازمان حفاظت محیطزیســت به تنهایــی از عهده این 
کار بربیاید هــم اصلا امکانپذیر نیســت باید با همکاری 
 ســایر نهادها و جوامــع محلی اقدامات ســازنده صورت

گیرد.

کاشت موفق ۳۰ هزار قلمه مرجانی در خلیج فارس

کاهش ۴ ساله سفیدشدگی آبسنگ ها 

وزیــر بهداشــت،درمان و آموزش پزشــکی بــا تاکید 
بــر ماموریــت وزارت بهداشــت در بحــث جوانــی 
جمعیــت، گفــت: اگرچه از زمــان ورود بــه موضوع 
جوانی جمعیت گذشــته و دیر شــده؛ اما اگر به جوانی 
جمعیت توجه نشــود، جمعیت کشــور طی ۴۰ ســال 
 آینده به ۴۲ میلیون نفر می رســد که اغلب آن سالمند

هستند.  
به گزارش ایســنا، دکتر محمدرضــا ظفرقندی در آیین 
معارفه معاون بهداشت وزارت بهداشت که صبح امروز، 
سه شــنبه، ۱۰ مهرماه برگزار شــد، اظهــار کرد: حوزه 
بهداشــت کشور سبب ســربلندی جمهوری اسلامی در 
دنیا شده اســت. شبکه بهداشــتی که در تمام شهرها و 
روســتاهای کشور ایجاد شــده، حاصل زحمات تلاش 
افــرادی اســت که طی ســال های گذشــته در حوزه 
بهداشــت فعالیت کرده اند. دکتر مرندی، اولین معاون 
بهداشت وزارت بهداشت بودند و پیش از دکتر رئیسی، 
دکتر فرشــیدی به عنوان معاون بهداشت خدمت رسانی 

می کردند. 
وی ادامه داد: تمام افراد حاضر در شبکه بهداشت کشور 
از بهورزان تا سایرین در موفقیت شبکه بهداشتی کشور 

نقش آفرینی کرده اند. 
وزیر بهداشت با بیان اینکه شــاخص های متعددی در 
زمینه بهداشت تعریف شــده،افزود: شاخص هایی مانند 
کاهــش مرگ ومیر مادران و نوزادان، کاهش مرگ ومیر 
مادران در حین زایمان و گسترش شبکه بهداشتی جزو 
شاخص هایی هستند که سبب موفقیت شبکه بهداشتی 

می شوند. 
وی با بیان اینکه ماموریت هایی علاوه بر ماموریت های 
همیشــگی به وزارت بهداشــت محول شــده، توضیح 
داد: یکــی از ماموریت هایــی که به وزارت بهداشــت 
قانون  محول شــده، موضوع جوانــی جمعیت اســت. 
»جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده«، ۷٣ ماده دارد 
کــه از این تعداد، ٣۰ ماده به وزارت بهداشــت مربوط 
نمی شود. تمام دســتگاه ها می بایست به موضوع جوانی 

جمعیت ورود کنند.
وزیر بهداشــت درباره اهمیت توجــه به موضوع جوانی 
جمعیت گفت: اگرچه از زمــان ورود به موضوع جوانی 
جمعیت گذشــته و دیر شــده اســت و اگر بــه جوانی 
جمعیت توجه نشــود، جمعیت کشــور طی ۴۰ ســال 
 آینده به ۴۲ میلیون نفر می رســد که اغلب آن سالمند

هستند. 
ظفرقندی با بیان اینکه ریاست شورای سالمندی کشور 
بر عهده رئیس جمهور اســت، افزود: ریاســت جمهوری 
می بایست با تعمیم قوانین به اجرای بهتر قانون جوانی 
جمعیــت و حمایــت از خانواده کمک کنــد. مجلس و 
سازمان برنامه وبودجه با تامین بودجه به موضوع جوانی 

جمعیت کمک کنند.
وزیر بهداشــت درباره ماموریت ویژه محوله دوم وزارت 
بهداشــت گفت: برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع از 
دیگر ماموریت هایی است که به وزارت بهداشت محول 
شــده اســت. برنامه پزشــکی خانواده و نظام ارجاع از 
مســئولیت های ملی وزارت بهداشت است که در قالب 
۴ برنامه ۵ ســاله مشخص و اجرا شــده است. اگرچه 
برنامه پزشــک خانواده و نظام ارجاع اجرا شده اما نتایج 

مطلوبی حاصل نشده است. 
وی با بیان اینکه برنامه پزشــک خانواده و نظام ارجاع 
در برنامه هفتم توســعه آمده اســت، گفت: متاســفانه 
بودجه ای در ســال جاری برای برنامه پزشکی خانواده 
و نظام ارجاع درنظر گرفته نشده اســت اما می بایســت 
بودجه ای برای برنامه نظام ارجاع و پزشــکی در ســال 

آینده در نظر گرفت. 
ظفرقنــدی با اشــاره به ضــرورت توجه به مســائل 
اقتصــادی پزشــکان حاضر در طرح پزشــکی خانواده 
گفت: کســب رضایت پزشــکانی کــه در برنامه نظام 
ســلامت خانــواده حضور دارنــد از اهمیــت فراوانی 
 برخوردار است و برای کسب رضایت آنها به بودجه نیاز 

داریم.
وی با بیان اینکه شــبکه بهداشتی کشور باید تقویت و 
نوسازی شود، گفت: می بایست شبکه بهداشتی کشور را 
از ابتدا تا انتها بازسازی کنیم. با توجه به اینکه موضوع 
پزشــکی خانواده و نظام ارجاع یک بحث ملی اســت، 
رئیــس جمهور و مجلس باید در این زمینه برنامه ریزی 

کنند.
وزیر بهداشــت با بیــان اینکه برخورداری از ســاختار 
منســجم از اهمیت فراوانی برخوردار اســت، گفت: تا 
زمانی که ســاختار منسجمی نداشته باشیم، تمام اعتبار 
در اختیــار خود را از دســت می دهیم. ٣ مولفه »نیروی 
انســانی«، »اقتصاد« و »ســاختار« را می بایســت به 
یکدیگــر متصل کنیــم، اختلال در هر کــدام یک از 
این مؤلفه ها می تواند شــاخص های دیگر را تحت تاثیر 

قراردهد.
وی بــا بیــان اینکه می بایســت با عشــق بــه مردم 
خدمت کنیم، گفت: مردم در مناطق محروم با مشــکل 
مواجه هســتند. توجه به مشکلات مردم نباید به حوزه 
بهداشــت محدود شود؛ می بایســت تمام مشکلات در 
کانــون توجه قرارگیرد. خدمت به مردم باید با عشــق 
باشــد و نباید خدمت فقط به عنوان یک دوره مدیریتی 

درنظر گرفته شود. 
ظفرقندی گفت: معلمی نیز باید با عشــق باشــد؛ یک 
معلم نبایــد فقط به پایان ســاعت کلاس بیاندیشــد 
 بلکه باید با عشــق بــه حــرف دانش آموزانش گوش

فرا دهد.

وزیر بهداشت مطرح کرد

  شبکه بهداشتی کشور باید تقویت
و نوسازی شود
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بدون شرح

داود شهیدی

?..... احمد اکبرپور
به نظرم به جای تست های جورواجور شخصیت بهتر است 
برای شناخت درون آدم ها از یک کف دست ته دیگ استفاده 
کنیم. واقعاً یک کف دســت ته دیگ برشته برای این تست 
کفایت می کند. فقط خودتان باشید و وجدانتان و با صداقت 

پاسخ دهید.
فــرض کنید توی یک مهمانی نشســته اید و فقط اندازه ی 
یک کف دســت ته دیگ روی ســینی برنج است. ته دیگ 
حســابی برشته شده اســت و زرد و براق روی پلوی سفید 
خودنمایی می کند. معلوم است که قبلًا کسانی در آشپزخانه 
ترتیب خوردن قسمت اعظم ته دیگ را داده اند. اگر کار این 
بچه هایی باشــد که از صبح با جیغ وویغشان روی اعصاب 
بوده انــد که باید دوتا گوششــان را بریــد و جای ته دیگ 

گذاشت توی بشقاب. 
ته دیگ دقیقاً اندازه ی یک کف دست است؛ یعنی برای یک 
نفر. براقی روغن از گوشــه و کنارش پیداســت و شره های 
ظریفی که تا روی پلوها کشیده شده است. کفگیر به شکل 

مظلومانه ای کنارش دراز کشیده است. چه کار می کنید؟
از یک طرف خیال می کنید بی کلاســی اســت که هجوم 
ببرید و آن را بچپانید توی بشقاب خودتان و از طرف دیگر 
هرلحظه امکان دارد کس دیگری این کار را بکند و تا آخر 
عمر از طرف مقابل نفرت داشــته باشید و همیشه به انتقام 
فکــر کنید. می دانید که عده ای از علمــا می گویند کینه ی 
شکم چهل روز اســت. البته من و یک عده از علمای اهل 

شکم می گوییم چهل سال. 
خــب، اگر توی این وضعیت بحرانی گیر بیفتید کدام گزینه 

را انتخاب می کنید؟
الف- سعی می کنم حتی زیرچشمی هم به آن نگاه نکنم.  

ب- جوری که انگار حواســم نبوده کفگیر را می سرانم زیر 
پلو و ته دیگ را می چپانم توی بشقابم.  

ج- مرتب با خودم آواز »مرغ ســحر ناله کم کن« را تکرار 
می کنم تا فکر ته دیگ از کله ام بپرد.  

د- فقط برای آدم های بی شــخصیت این قدر ته دیگ مهم 
است.  

اگر از کســانی هســتید که گزینه ی آخر را علامت زده اید، 
فوری خودتان را به روان پزشــک معرفی کنید. به احتمال 

زیاد شما را چند ماهی بستری خواهد کرد.
خــوردن با ولع بعضــی چیزها مثل کله پاچــه و ته دیگ و 
چغورپغور نشانه ی سلامت شخصیت است و اگر کسی مثل 
گرگ به طرف آن ها حمله نکــرد و قبل از خوردنش حتی 
پوووف و پیفی کرد، ســریع او را تــوی گونی کنید و پیش 

روان پزشک ببرید. 
اگر گزینه ی الف یا ج را علامت زده اید، مشــکل عمده ای 
ندارید و با چند جلســه روان درمانی اصلاح می شــوید و به 
آغــوش جامعه باز می گردید. لازم اســت به ناخودآگاهتان 
بیشتر اهمیت بدهید که همیشه طرفدار خوردن و حمله به 

غذاهای خوشمزه است.  
گزینه ی ب جواب صحیح اســت اما بهترین جواب نیست.  
اگر کسی این گزینه را علامت زد، نمره ی کامل را می گیرد 
اما من از او رضایت کامل ندارم. لازم بود همین کف دست 
ته دیگ را خیلی سریع و با افتخار تمام بردارد و قبل از اینکه 
توی بشقابش خالی کند، توی چشم تک تک مهمان ها نگاه 
کند. لازم بود وقتی آن را برمی داشــت، احســاس کند که 
مثل حســین رضازاده با افتخار تمــام، رکورد جهان را زده 
اســت. لازم بود با اعتمادبه نفــس بهتری این تکه ته دیگ 
را بردارد. هجوم به ســمت بعضی چیزها نشــانه ی سلامت 

شخصیت است...
حالا برویم سراغ ادامه ی ماجرا.  

متأســفانه هنوز ته دیگ توی دیس مانده اســت. پلوهای 
کنارش خالی شــده اند و او با اینکه به شکل توهین آمیزی 

کجکی شده است، چیزی از ارزش هایش کم نمی  شود.
هیچ کس اقدامی قهرمانانه نمی  کند تا اینکه من-نویسنده ی 
کتاب- مجبور می شــوم در یک حرکت شجاعانه و بی نظیر 
ته دیگ را حتی بدون استفاده از کفگیر بقاپم و برای اینکه 
خیالم راحت شود سریع گاز کوچولویی از گونه هایش بگیرم 
و یک جورهایی آن را دهنی کنم تا هیچ کس هوس گرفتن 
ذره ای از آن را نکند. موقع برداشتن هم خیلی مرد و مردانه 
توی چشــم یکایک شــما خوانندگان عزیز نگاه می کنم. 
بالاخره کتاب اینجا دارد تمام می شود و من باید خودی به 

شما نشان می دادم. ته دیگ می خورم پس هستم.

ته دیگ

یا

تست شخصیت

درخواستانه

از صدا سیما تقاضا می کنم،

حرف ما را وقت کردی پخش کن

گاه گاهی حال و روز مردمِ ،

روستا را وقت کردی پخش کن

گوشه ای از معضلات شهر ما

یا »فسا« را وقت کردی پخش کن

کولبَرها روی مرز افتاده اند...

این فضا را وقت کردی پخش کن

راستی هر چند تکراری شده

»کیمیا« را وقت کردی پخش کن

بعد از این هم بازی واترپلو...

هم شنا را وقت کردی پخش کن

 سرگذشت بچه میمونی که رفت،

در فضا را وقت کردی پخش کن

هر زمان مردم شعاری می دهند

آن صدا را وقت کردی پخش کن

داستان آن همه پولی که شد،

جابه جا را وقت کردی پخش کن

خواهشاً یک بار عکس بعضی از،

آدما را وقت کردی پخش کن

سرنوشت نفت کش ها مان چه شد؟

ماجرا را وقت کردی پخش کن

مرگ این مردم به دست شرکت ِ

سایپا را وقت کردی پخش کن

لااقل اوضاعِ درهم برهم ِ،

جاده ها را وقت کردی پخش کن

در نهایت محض تلطیف فضا،

ربنا را وقت کردی پخش کن

رسول سنایی

بالاتر...

هر لحظه که سنگ می رود بالاتر 
گنجشک زرنگ می رود بالاتر 

از آنچه که بود بی صدا قیمت نان
در سایه ی جنگ می رود بالاتر 

ایرج انصاری فرد

غلامرضا کیانی رشید

»برفک« به هر میزان موجود است!

»یکی از شبکه های کولر«

Uموجود است

?..... راشد انصاری 
نقاش عزیزی به همراه کارگرش آمده بودند برای رنگ زدنِ در و دیوارهای واحدمان. از لهجه شان مشخص بود، بختیاری هستند.

همان طوری که اوســتا داشــت دیوارها را رنگ می زد، گفتم:» می دونســتی شما از اصیل ترین اقوام ایرانی هستی و در زمان هخامنشیان شماها و....« بلافاصله حرفم را قطع کرد و گفت:» بله، اتفاقاً....« و حرف 
بنده را تأیید کرد.

مجدداً بنده سررشــته ی کلام را در دســت گرفتم و گفتم:»یکی از باغیرت ترین و شــجاع ترین اقوام ایرانی شــما بختیاری ها و لرها هستید...« و به اتفاق بحث را ادامه دادیم تا این که رنگ زدنِ داخل هال تمام 
شد. بعد دوتایی شان رفتند داخل یکی از اتاق خواب ها و شروع کردند به رنگ زدن.

در این هنگام شنیدم کارگر یواشکی به اوستا گفت:»ایگوم حالا خو ایجوریَه نیخوای نرخمانه بریمس بالاتر؟!«

دریغ از یه ذره جنبه!
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مــاده تاریک که پنج برابر مــاده معمولی جرم دارد، به 
نگه داشــتن کهکشــان ها در کنار هم کمک می کند و 
حرکات گیج کننده ســتاره ها را توضیح می دهد. اکنون 
یک مطالعه جدید نشــان داده اســت که این دو ماده 
بدون حضــور گرانش نیز می توانند بــا یکدیگر تعامل 

داشته باشند. 
به گزارش ایســنا، چرا ماده تاریک با صفت »تاریک« 
همراه شــده اســت؟ آیا به این دلیل است که برخی از 
نیروهای شــیطانی کیهان یا اســرار پنهانی را در خود 
جای داده است که دانشــمندان نمی خواهند ما بدانیم؟ 
خیر،  چنین نیست. چنین مفروضات خیالی ممکن است 
برای یک نظریه پرداز توطئه جذاب به نظر برسد، اما از 

حقیقت به دور است.
مــاده تاریک بــه این دلیــل تاریک نامیده می شــود 
که با نــور تعامل نــدارد. بنابراین هنگامــی که ماده 
تاریک و نور بــه هم برمی خورند، به ســادگی از کنار 
یکدیگر عبــور می کننــد. همچنین این دلیلی اســت 
کــه دانشــمندان نتوانســته اند تاکنون مــاده تاریک 
 را شناســایی کننــد، چرا که بــه نور واکنش نشــان 

نمی دهد.
اگرچه ماده تاریک جــرم دارد و جرم نیز گرانش ایجاد 
می کند، این بدان معناســت که ماده تاریک می تواند با 
ماده معمولی تعامل داشــته باشد و برعکس. چنین فعل 
و انفعالاتی نادر هســتند و گرانش تنها نیروی شناخته 
شــده ای اســت که باعث تعامل این دو شکل از ماده 

می شود.
بــا این حال یک مطالعه جدید نشــان می دهد که ماده 
تاریک و ماده معمولی به روش هایی غیر از گرانش نیز 

برهم کنش دارند.
اگر ایــن نظریه درســت باشــد، نشــان می دهد که 
مدل هــای موجود ما از ماده تاریک تا حدودی اشــتباه 
اســت. علاوه بــر این می توانــد به توســعه ابزارهای 
 جدیــد و بهتــر در تشــخیص مــاده تاریــک منجر

شود.
یک ارتباط گمشده جدید بین ماده تاریک و معمولی

اعتقاد بر این اســت که جرم ماده تاریــک تقریباً پنج 
برابر جرم مــاده معمولی در جهان ماســت که به نگه 
داشــتن کهکشــان ها در کنــار هم کمــک می کند و 
برخــی از حرکات ســتارگان را نیز که تنها بر اســاس 
 حضور ماده مرئــی منطقی به نظر نمی رســد، توضیح 

می دهد.
بــرای مثال، یکی از قوی ترین شــواهد بــرای اثبات 
وجود ماده تاریک، مشــاهده منحنی های چرخشی در 
کهکشان هاســت که نشان می دهد ســتاره های حاضر 
در لبه های بیرونی کهکشــان های مارپیچی با سرعتی 
مشابه با ســرعت های نزدیک به مرکز می چرخند. این 
مشــاهدات حاکی از وجود یک توده غیرقابل مشاهده 

است.
همچنین محققان برای مطالعه خود، شــش کهکشان 
کوتولــه فــوق کم نــور)UFD( را کــه در نزدیکی 
کهکشــان راه شــیری قرار دارند، مــورد مطالعه قرار 
دادند. با این حال این کهکشــان ها بر حسب جرم شان، 
تعداد ستارگان کمتری نســبت به آنچه باید دارند. این 
 بدان معنی اســت که آنها بیشتر از ماده تاریک تشکیل 

شده اند.
بــه گفته محققان، اگــر ماده تاریک و مــاده معمولی 
فقــط از طریــق گرانش برهم کنش داشــته باشــند، 
ســتارگان در این UFDها بایــد در مراکز متراکم تر 
باشند و بیشــتر به ســمت لبه های کهکشان ها پخش 
شــوند. با این حال، اگــر آنها به روش هــای دیگری 
 تعامل داشــته باشــند، توزیع ســتاره متفاوت به نظر

می رسد.
نویســندگان این مطالعــه شبیه ســازی های رایانه ای 
را برای بررســی هر دو احتمال اجــرا کردند. هنگامی 
که آنها این را برای هر شــش کهکشــان کوتوله فوق 
کم نور)UFD( آزمایش کردند، متوجه شدند که توزیع 
ستارگان یکنواخت اســت، به این معنی که ستاره ها به 
طور مساوی در سراسر این کهکشان ها پخش شده اند.

این برخلاف آنچــه که عموماً در مورد فعل و انفعالات 
گرانشــی بین مــاده تاریک و ماده معمولی مشــاهده 

می شود، بود.
چهچیزیموجباینتعاملمیشود؟

نتایج شبیه سازی ها نشــان داد که گرانش تنها نیرویی 
نیســت که می تواند ماده تاریک و مــاده معمولی را به 
تعامل وادارد. چنین تعاملی قبلًا مشــاهده نشده بود و 
این می تواند درک ما را از ماده تاریک و انرژی تاریک 

تغییر دهد.
بــا این حال، این مطالعه یــک محدودیت بزرگ دارد. 
اینکه چه چیزی باعث تعامل بین دو شــکل ماده شده 

است، هنوز یک راز است.
در حالــی که مطالعه کنونی نکات وسوســه انگیزی از 
یــک تعامل جدید ارائه می دهــد، ماهیت دقیق و علل 
اساســی آن را هنوز ناشناخته باقی می گذارد. امیدواریم 
تحقیقات بیشــتر، جزئیات اینگونه تعاملات را روشــن 

کند.
 The Astrophysical ایــن مطالعــه در مجلــه

Journal Letters منتشر شده است.

 
بررســی جدید پژوهشگران ایرلندی و اسپانیایی نشان 
می دهد که نقــش رانندگان وســایل نقلیه الکتریکی 
در تصادفــات جــاده ای بیشــتر از راننــدگان ســایر 

خودروهاست. 
به گزارش ایسنا، وسایل نقلیه الکتریکی از فناوری های 
جالبی هســتند که روزبه روز توجه افراد بیشتری را به 
خود جلب می کنند امــا جذابیت نباید به نادیده گرفتن 

امنیت منجر شود.
بــه نقل از میــراژ نیــوز، پژوهش »مرکــز پژوهش 
»دانشــگاه  در   )Lero(»ایرلنــد نرم افــزار 
 )University of Limerick(»لیمریــک
 University of(»بارســلونا »دانشــگاه  و 
Barcelona( نشــان می دهد که رانندگان وســایل 
نقلیه الکتریکی بیشــتر از رانندگان خودروهای بنزینی 

و دیزلی در تصادفات جاده ای نقش دارند.
پژوهشــگران مرکز پژوهش نرم افزار ایرلند با تحلیل 
ادعاهای بیمه و داده های به دســت آمده از حسگرهای 

داخلی، یافته های مهمی را یافتند.
۱. رانندگان خودروهــای برقی و هیبریدی، رفتارهای 
متفاوتی را نســبت به رانندگان وسایل نقلیه سنتی از 

خود نشان می دهند.
۲. خودروهــای برقی نســبت به خودروهای ســنتی، 

خطای بیشتری را ثبت می کنند.
۳. تعمیــر خودروهــای برقی ۶.۷ درصــد گران تر از 

خودروهای سنتی است.
دکتر »بری شیهان«)Barry Sheehan( پژوهشگر 
مرکــز پژوهش نرم افزار ایرلند و از پژوهشــگران این 
پروژه گفت: رانندگان خودروهای برقی نقش بیشتری 
را نســبت به رانندگان خودروهــای دارای موتورهای 
احتراق داخلی دارند. پژوهش ما نشان می دهد به رغم 
اینکه میانگین مســافت پیموده شده خودروهای برقی 
کمتــر از موتورهای احتراق داخلی اســت، کمتر قرار 
گرفتن در جاده  تقصیر راننــدگان را کاهش نمی دهد. 
هنگام تحلیل ادعاهای مربوط به خطا، شــاهد افزایش 
چهار درصدی تصادفــات خودروهای برقی و افزایش 
شــش درصدی خوروهــای هیبریدی در مقایســه با 

موتورهای احتراق داخلی بودیم.
شــیهان ادامه داد: با وجود این، هنگامی که خوروهای 
هیبریدی بــا مدل های آمــاری آزمایش می شــوند، 
نگرانی دیگری را دربــاره نقش خود در افزایش خطر 
نشــان نمی دهند. نتایج این پژوهش نشــان می دهد 
کــه خودروهــای برقی دارای مشــخصات ریســک 
بالاتری نســبت به خودروهای موتــور احتراق داخلی 
سنتی هستند. براســاس یافته های این پژوهش، رفتار 
رانندگان هنگام رانــدن خودروهای هیبریدی یا برقی 
به طور قابل توجهی تغییر می کند. این بدان معناســت 
که احتمال بروز تصادف با خودروهای برقی نسبت به 

موتورهای احتراق داخلی بیشتر است.
 )Kevin McDonnell(»مکدانــل »کویــن 
پژوهشگر ارشــد این پروژه خاطرنشان کرد که تحلیل 
آنها درباره انواع سوخت نشان می دهد که خودروهای 
برقــی و هیبریــدی، میانگین مســافت پیموده شــده 
کمتری را نســبت به موتورهای احتراق داخلی دارند. 
وی افزود: این نشــان می دهد که احتمال خطا کردن 
موتورهای احتراق داخلی بیشــتر اســت. با وجود این، 
داده های به دست آمده از ادعاها با ارائه شواهد از طریق 
مدل ســازی پیش بینی کننده و تحلیل ریسک مبنی بر 
افزایش وقــوع خطا در خودروهــای الکتریکی با این 

فرض در تضاد است.
 Accident Analysis &« این پژوهش در مجله

Prevention« به چاپ رسید.

رویداد هوش مصنوعی در کشاورزی با هدف شناسایی 
و بهره برداری از فرصت هــای موجود در حوزه هوش 

مصنوعی در کشاورزی برگزار می شود. 
به گزارش ایسنا، رویداد هوش مصنوعی در کشاورزی 
)AGAi ۲۰۲۴( در روز چهارشنبه، ۱۱ مهر ۱۴۰۳ در 
پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشاورزی برگزار خواهد شد. 
این رویداد با هدف معرفی نوآوری ها و تکنولوژی های 
پیشــرفته در زمینــه هوش مصنوعی در کشــاورزی، 
فرصتی بی نظیر برای شبکه ســازی و انجام پروژه های 
فناورانه مشترک را فراهم می کند. شرکت های پیشرو  
و کشــت و صنعت  ها، گلخانه داران بزرگ، کشاورزان 
برتــر و مقامات دولتی در این رویــداد حضور خواهند 
داشت تا به اشتراک گذاری دانش و تجربیات بپردازند.

ایــن رویــداد فرصتــی بی نظیر بــرای ارتبــاط بین 
فناوری های نویــن و متقاضیان را فراهم می کند و به 
شناسایی نیازهای شــرکت ها و کشاورزان و برقراری 

ارتباط بین آن ها می پردازد.
به نقل از پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی ، این 
رویداد مختص شرکت های دارای فناوری، کشاورزان، 
گلخانه داران، دامداران و دانشــجویان علاقه مند است. 
در این رویداد، چندین سخنران کلیدی به ارائه مطالب 
خواهنــد پرداخت و شــرکت ها نیز به مــدت ۵ دقیقه 
فرصت خواهند داشــت تا خدمــات و محصولات خود 
را معرفی کنند. پس از هر ارائه، بخش پرسش و پاسخ 

برای تعامل بیشتر برگزار خواهد شد.

  کهکشان تازه های علم

رانندگان خودروی برقی بیشتر در 
تصادف مقصر هستند

 برگزاری رویداد هوش مصنوعی 
در کشاورزی

ماده تاریک و معمولی می توانند بدون 
اکسپدیشــنری)Leonidas گرانش تعامل داشته باشند! لئونیــداس 

ماکروویــو  سیســتم  یــک   )Expeditionary
پرقــدرت)HPM( حالت جامد با نرم افزاری تعریف  شــده 
و با پالس بلند اســت که برای پشــتیبانی از عملیات پایگاه 
پیشــرفته تفنگداران دریایی ایالات متحده و ماموریت های 

سیستم های بدون سرنشین توسعه یافته است. 
به گزارش ایســنا، تفنگداران دریایــی ایالات متحده قصد 
دارند نسل بعدی سیســتم مایکروویو پرقدرت )HPM( را 
با قابلیت رهگیری همزمان چندین پهپاد به منظور افزایش 

قابلیت های ضد پهپادی خود مستقر کنند.
به نقل از آی ای، اپیروس)Epirus(، یک شــرکت سازنده 
سیســتم های هوایی ضد پهپادی)C-UAS( مســتقر در 

ایالات متحده، در حال توسعه این سیستم جدید است.
)C-UAS(مایکروویو پالس بلند

ســخنگوی اپیروس در روز ۳۰ سپتامبر گفت که لئونیداس 

اکسپدیشنری قادر است هر تعداد از پهپادها را که وارد حوزه 
حفاظتی می شــوند، شکست دهد. وی افزود که این سیستم 
جدید می تواند به طور مداوم با چندین گروه از اهداف درگیر 
شود. به عبارت ساده تر، ما می توانیم چندین پهپاد را به طور 

همزمان شکست دهیم.
این سیســتم از رویکرد اپیروس بــرای ماکروویو پر قدرت 
اســتفاده می کند، که به طور چشــمگیری انــدازه و وزن 
C-UAS را کاهش می دهد و امکان کنترل بیشتر توسط 

اپراتور را فراهم می کند.
این سیســتم مــاژولار و مقیاس پذیر بــه گونه ای طراحی 
شــده اســت که بر روی یــک تریلر قرار گیــرد و مکمل 
 دفــاع هوایــی در ارتفاع پاییــن در عملیات هــای اعزامی

باشد.

ذوب پهپادها در عرض چند ثانیه با یک فناوری دفاعی 

دانشــمندان موفق شــدند ۱۱.۲۸ مگابایت 
داده از ام آرآی مغــز را در ۲۵۰ هــزار توالی 
آنها می گویند  کننــد.  رمزگذاری  دی ان ای 
دی ان ای می توانــد کاندیدای ایده آلی برای 

ذخیره داده های ام آرآی باشد. 
 )MRI(به گزارش ایسنا، اسکن های ام آرآی
از مغــز، بینش های ارزشــمندی را در مورد 
بــدن ما ارائه می دهند. بــا این حال، حجم 
عظیم داده های تولید شده مانع بزرگی برای 

ذخیره سازی طولانی مدت آنهاست.
اکنون محققان دانشگاه تیانجین چین یک 
راه حل نوآورانه توســعه داده اند که ذخیره 

داده های ام آرآی مغز در دی ان ای است.
در ســال های اخیــر، دی ان ای بــه عنوان 
وســیله ای برای حفظ اطلاعــات دیجیتال 
برای نسل های آینده مورد توجه قرار گرفته 

است.
این تیم می گویــد دی ان ای که به پایداری 
و چگالی مناســب شناخته می شود، می تواند 
کاندیــدای ایده آلی برای ذخیــره داده های 

ام آرآی باشد.
محققــان می گویند: حفــظ طولانی مدت 
حجــم زیــادی از داده ها که بــه ندرت به 
آنها دسترســی پیدا می کنیــد، چالش هایی 
را بــرای ذخیره ســازی ایجــاد می کند و 
دی ان ای بــه دلیل پایــداری فیزیکی ذاتی 
و چگالی ذخیره ســازی قابل توجه، راه حلی 

امیدوارکننده در نظر گرفته می شود.
ذخیرهدادههادربستههایدیانای

اسکن های ام آرآی مغز در پزشکی ضروری 
هســتند و به عنوان ابــزاری حیاتی برای 
تشخیص بیماری ها، برنامه ریزی روش های 
جراحی و ارزیابی نتایج درمان عمل می کنند.
ذخیره ســازی طولانی مدت داده ها به ویژه 
برای بیماری هایی مانند پارکینسون، صرع و 
اختلالات ژنتیکی و عصبی مهم است. این 
شرایط اغلب نیاز به نظارت مادام العمر دارد 
که نیاز به انباشــت و تجزیه و تحلیل حجم 

وسیعی از داده ها دارد.
روش هــای ذخیره ســازی ســنتی ماننــد 
دیسک های ســخت و فضای ذخیره سازی 
ابری، برای برآورده کردن نیازهای ذخیره و 
مدیریت چنین مجموعه داده های بزرگی در 

دوره های طولانی تلاش می کنند.
مفهــوم رمزگذاری داده هــای دیجیتال در 
دهه  چندین  دی ان ای  پایگاه های  الگوهای 
اســت که مورد بررســی قرار گرفته است. 
آدنین ها،  الگوهای  در  دیجیتــال  اطلاعات 
در  گوانین هــا  و  ســیتوزین ها  تیمین هــا، 

دی ان ای مصنوعی ذخیره می شوند.
جایگزین  رویکــرد  این  گزارش هــا،  طبق 
فشرده تر و بادوام تری برای کد باینری مورد 
استفاده در محاسبات معمولی ارائه می دهد.

اکنــون محققــان چینــی یــک »طــرح 
کدگــذاری« جدید به نام »پالت دی ان ای« 
معرفــی کرده اند که به طــور خاص برای 
رســیدگی به ویژگی هــای منحصر به فرد 

داده های ام آرآی طراحی شده است.

امکان رمزگذاری و رمزگشــایی  این طرح 
موفقیــت آمیز داده هــای ام آرآی را فراهم 
می کند و اجــازه می دهد تا آنها را به فرمت 
دی ان ای تبدیــل کنند. این امــر عملکرد 
و کارایــی مطلوب را در ذخیــره و بازیابی 

اطلاعات ام آرآی تضمین می کند.
در بیانیه دانشــگاه تیانجیــن توضیح داده 
شــده اســت: این روش جدید، رمزگذاری 
موفقیت آمیــز داده هــای ام آرآی مغز را در 
دی ان ای و به دنبال آن رمزگشــایی بدون 
داده های  بازســازی ســه بعدی  و  تلفــات 
تصویربرداری را امکان پذیــر می کند و راه 
را برای فناوری های پیشــرفته ذخیره سازی 

داده های پزشکی هموار می کند.
دادههــایوســیعذخیرهشــدهدر

توالیهایدیانای
جالب اینجاســت که این تیم بــا موفقیت 
۱۱.۲۸ مگابایت داده ام آرآی مغز را در حدود 

۲۵۰ هزار توالی دی ان ای رمزگذاری کرد.
رشته های  شــده)تک  کدگذاری  الیگوهای 

توالی های  که  مصنوعــی(  کوتاه دی ان ای 
دی ان ای حاوی داده های ام آرآی هســتند، 
ذخیره می شــوند. الیگوها)oligos( تنها ۳ 
میکروگرم وزن دارنــد و این یعنی می توان 
حجم زیــادی از داده هــا را در یک فضای 

کوچک ذخیره کرد.
محققــان می گویند: کد پالــت دی ان ای از 
ترکیبــات نامرتــب الیگوها بــرای نمایش 
اطلاعــات باینــری اســتفاده می کند. این 
مطالعــه می تواند به رمزگــذاری با چگالی 
بــالا و رمزگشــایی  اطلاعــات خالــص 
 بدون تلفات با پوشــش توالی کم دســت

یابد.
طبق بیانیه مطبوعاتی محققان، این پیشرفت 
پتانسیل دی ان ای را به عنوان یک راه حل 
ذخیره ســازی بادوام، کارآمد و قابل اعتماد 
برای اطلاعات پزشکی به نمایش می گذارد.
 National مجلــه  در  یافته هــا  ایــن 
شــده گــزارش   Science Review 

است.

رمزگذاری ۱۱ مگابایت داده در ۲۵۰ هزار توالی دی ان ای

سربند یا هدست لیزری توسعه یافته توسط 
محققان موسســه فنــاوری کالیفرنیا اولین 
دســتگاهی اســت که ســکته مغزی را به 
صورت غیرتهاجمی پیش بینی می کند. این 
دســتگاه از نور لیزر فروسرخ برای ارزیابی 

جریان خون مغز استفاده می کند. 
بــه گزارش ایســنا، گروهی از مهندســان 
فنــاوری  موسســه  از  دانشــمندان  و 
کالیفرنیا)Caltech( و دانشــکده پزشکی 
کک)Keck( یــک دســتگاه غیرتهاجمی 
ساخته اند که می تواند خطر سکته مغزی را 
با نظارت بــر جریان خون و تغییرات حجم 

در طول آزمایش حبس نفس ارزیابی کند.
این دســتگاه از یک سیستم مبتنی بر لیزر 
اســتفاده می کند و نتایج امیدوارکننده ای را 
در تشخیص افراد با خطر سکته کم و زیاد 

نشان داده است.
ســایمون مالر)Simon Mahler( یکی 
از نویســندگان این مطالعه می گوید: با این 
دســتگاه برای اولین بار می خواهیم راهی 
داشته باشیم که بدانیم آیا خطر سکته مغزی 

در آینده قابل توجه است یا خیر.
پیشبینیسکتهمغزیبالیزر

این تیم یک دســتگاه پوشــیدنی فشــرده 

ساخته اســت که از نور لیزر فروسرخ برای 
ارزیابی جریان خون مغز از طریق تکنیکی 
به نــام »طیف ســنجی نوری کنتراســت 
لکــه ای«)SCOS( اســتفاده می کند. این 
دســتگاه نور لیــزر را از طریــق جمجمه 
می تابانــد و یــک دوربیــن تخصصی نور 
پراکنده شــده را پس از تعامل با رگ های 

خونی در مغز می گیرد.
روش SCOS کاهش شدت نور را از نقطه 
ورود تا محل جمع آوری اندازه گیری می کند 
و حجم خون را در عــروق اندازه می گیرد. 
علاوه بر این، نحوه پراکندگی نور به لکه ها 
را ردیابی می کند که بر اســاس ســرعت 
جریان خون در نوســان هســتند. بنابراین 
هرچه جریان خون سریع تر باشد، الگوهای 

لکه ها سریع تر تغییر می کنند.
ایــن  بــا تجزیــه و تحلیــل  محققــان 
اندازه گیری ها نسبت جریان خون به حجم 
را محاسبه می کنند و به آنها کمک می کند 
تا خطر سکته مغزی را در بیماران بسنجند.

تکنیــک SCOS در مطالعــه ای بــا ۵۰ 
شــرکت کننده محققان را قادر ســاخت تا 
میزان انبســاط رگ های خونــی و میزان 
افزایش جریــان خون در طــول آزمایش 

حبس نفس را ارزیابــی کنند و بینش های 
ارزشمندی را در مورد خطر سکته مغزی در 

هر شرکت کننده ارائه دهد.
مالر می گوید: این اندازه گیری های واکنشی 
نشان دهنده ســختی رگ هستند و فناوری 
ما امکان انجام این نــوع اندازه گیری ها را 
برای اولین بار به صورت غیرتهاجمی فراهم 

می کند.
یو شــی هوانگ)Yu Xi Huang( یکی 
از نویسندگان این مطالعه می گوید: آنچه ما 
پیدا کردیم، شواهد واضح و قابل توجهی از 
واکنش متفاوت جریان خون و حجم خون 

بین دو گروه است.
محققان در گروه کم خطر ســکته مغزی، 
افزایش کمتری در جریــان خون در طول 
آزمایش حبس نفس را در مقایســه با گروه 
پرخطر مشاهده کردند، اما افزایش بیشتری 
در حجم خون مشــاهده کردند. این نشان 
می دهد که رگ های خونی در افراد کم خطر 
توانایی بیشــتری برای گشاد شدن دارند تا 

جریان خون بیشتر شود.
ایــن تیم اکنــون تحقیقــات خــود را با 
آزمایش نمونه اولیه بــر روی گروه بزرگتر 
و متنوع تری از بیماران در بیمارســتانی در 

کالیفرنیا گســترش می دهد. آنها همچنین 
قصد دارند فناوری یادگیری ماشــینی را در 
این دســتگاه ادغام کنند تا تجزیه و تحلیل 

داده ها را بهبود دهند.
علاوه بر این آنها قصد دارند یک کارآزمایی 
بالینی شــامل ردیابی طولانی مدت بیمار 
طی دو ســال را برای اصلاح بیشــتر این 

فناوری انجام دهند.
در نهایــت، محققــان امیدوارنــد که این 
دستگاه نه تنها خطر سکته مغزی را بررسی 
و پیش بینی کند، بلکه به تعیین دقیق محل 

سکته در مغز نیز کمک کند.
 Biomedical ایــن مطالعه در مجلــه

Optics Express منتشر شده است.
کاهش می دهــد و امکان کنترل بیشــتر 

توسط اپراتور را فراهم می کند.
این سیســتم مــاژولار و مقیــاس پذیر به 
گونه ای طراحی شده است که بر روی یک 
تریلــر قرار گیرد و مکمــل دفاع هوایی در 

ارتفاع پایین در عملیات های اعزامی باشد.

پیش بینی غیر تهاجمی سکته مغزی با سربند لیزری

شــرکت   ۱۵ دانش بنیــان  محصــولات 
شــرکت های  پاویــون  در  ایرانــی 
بین المللــی  نمایشــگاه  در  دانش بنیــان 
 Technobuild( روســیه  ســاختمان 
 ۲۰۲۴( در شــهر یکاترینبــورگ معرفــی

می شوند.
به گزارش ایســنا، در پاویون شــرکت های 
بین المللی  نمایشــگاه  ایــن  دانش بنیــان 
کــه از ۱۰ تــا ۱۳ مهر بــه همت صندوق 
نوآوری و شــکوفایی برپا شــده است، ۱۵ 
شــرکت دانش بنیان به معرفی محصولات 
و توانمندی هــای خود در حوزه ســاختمان 

می پردازند.
به نقــل از صندوق نــوآوری، محصولات 
فناورانــه ای که در این نمایشــگاه معرفی 

شده اند، به این شرح است:
»سامانه بازیابی و مدیریت انرژی آسانسور 
)تک فاز و ســه فاز تا توان ۴۵ کیلووات(«، 

»تیغه عایق حرارتی پروفیل های آلومینیومی 
برپایه پلی آمید ۶۶ تقویت شده با ۲۵ درصد 
الیاف شیشــه«، »چسب گرماذوب چوب بر 
پایه EVA، چســب گرماذوب بســته بندی 
بر پایه EVA، چســب چوب، لبه چسب«، 
»میکرو ذرات بر پایه ســیلیس با استفاده از 
ضایعات برنج برای تولید مصالح ساختمانی 
و بتن های آب گریز، خوشبوکننده هوا برای 
ادارات و ساختمان ها و هتل ها«، »پلی استر 
پلی ال حاوی نانو الیاف سلولز جهت تولید 
فوم سخت«، »خانه پیش ساخته تولید شده 
با اســتفاده از دستگاه قالب گیری دورانی«، 
»DVAU– واحــد اعلان صوتی دیجیتال 
ناوگان خط یک شــرکت بهره برداری قطار 
SCM- شــهری مشــهد«،  »باس داکت
LV، بــاس داکــت SCM-MV، بــاس 
داکــت IPB، انتقال انرژی از طریق امکان 
جابجایی های  و  تغییرات  انشــعاب پذیری، 

دلخواه و متنوع را بدون محدودیت خاصی 
در آپارتمان هــا و مجتمع هــای بــزرگ و 
خانه هــا( اعطا می کنــد.«، » طرح صنعتی 
ســاخت دســتگاه طیف ســنج ولتاژ برق  
قابــل حمــل دیجیتال در ســاختمان های 
صنعتــی و مســکونی«، »برنامه طراحی و 
تولید شــیر حســاس به حریق، شیر تنظیم 
و محدودکننده جریان گاز در آپارتمان ها و 
کلیه مراکز گازکشی شده«، »درایو آسانسور 
۳VF بــا تــوان ۱۱ کیلــووات، محصول 
کاربردی در صنعت ســاختمان و مجتمع ها 

و مراکز عمومی«، »ســامانه کنترل شرایط 
محیطی ساختمان بر بســتر اینترنت اشیاء 
کنترل و هوشمندسازی ساختمان«،  »مایع 
سخت کننده سطح بتن بر پایه لیتیم پتاسیم 
ســیلیکات، تترااتیــل اورتو، ســیلیکات و 
تترامتیل اورتو سیلیکات، مایع سخت کننده 
ســطح بتن بر پایه لیتیم سیلیکات، پتاسیم 
متیل سیلیکونات«، »سیستم هوشمندسازی 
تأسیســات ســاختمانی از جمله در مراکز 
اداری،  تجاری،  مجتمع های مســکونی،  و 
پزشــکی و شــهری« و » تولید پوشــش 
کامپوزیتــی )ریــدوم( کامپوزیتی با قابلیت 
جذب پایین در باندهای فرکانســی بالای 
۸ گیگاهرتز، پوشــش ریدوم یا آنتن پوش 
ســاختاری ضد آب اســت کــه از آنتن در 
کاربردهای مجتمع ها و ســاختمان راداری، 
 … و  تجسســی  مخابراتــی،  ردیابــی، 

محافظت می کند.

۱۵ محصول دانش بنیان ایرانی که در نمایشگاه ساختمان روسیه معرفی می شوند
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ندای هرمزگان - گروه ورزش
با ابلاغ کمیته داوران فدراســیون فوتبال ، محمدرضا علی 
پور به عنوان داور در لیگ برتر فوتســال امید های کشــور 

حضور دارد.
علی پور جوان با انگیزه به همراه ۹ داور از استان های دیگر 
داوران گروه دوم فصل جدید لیگ برتر امید های فوتســال 

کشور به میزبانی یزد هستند.
گفتنــی اســت ، این رقابت ها از ۸ الــی ۱۳ مهرماه در دو 
گروه برگزار می شــود ضمن این که علی پور پیش از این 
قضاوت مســابقات در لیگ های پایه کشــور ، لیگ دسته 
اول و دوم بزرگســالان ، لیگ های اســتانی و شهرستانی 
و تورنمنت کارگری ایمیدرو را در کارنامه ورزشــی اش به 

ثبت رسانده است.
 

ندای هرمزگان - گروه ورزش
امــور ورزش فولاد هرمزگان در راســتای حرکت اصولی و 
با برنامه ریزی بر مبنای ســاماندهی رشــد تیم های پایه 
همایش رژیم غذایی ویژه والدین ورزشکاران تیم های پایه 
فوتبال تحت پوشــش خود را با اســتقبال چشمگیر والدین 

برگزار کرد.
دکتر الهام رجبی، متخصص امور تغذیه گفت : در راســتای 
تقویم آموزشــی امور ورزش فولاد هرمزگان سعی کردیم 
در این همایش نیز والدیــن را با الفبای تغذیه اصولی یک 
ورزشکار آشنا کنیم ، در همین راستا برنامه تخصصی رشد 
و تغذیــه بازیکنان پایه فوتبال را طراحی و برای اجرا نیز به 
همکاری والدین ورزشــکاران تیم های پایه فوتبال فولاد 

هرمزگان نیاز داریم.
گفتنی اســت ، با همکاری والدین و اجرای دقیق برنامه در 
نظر گرفته شــده به طور حتم عمر فوتبالی این ورزشکاران 

افزایش می یابد و در آینده نیز ثمره آن را خواهیم دید.
ضمن این که در مجتمع ایثار روزهای شــنبه و دوشــنبه 
تمامی بازیکنان پایه با اســتفاده از دســتگاه های پیشرفته 
موجــود تحت آنالیز فــردی بدنی قرار گرفتــه و با برنامه 

تخصصی شخصی نیز به حرکت خود ادامه خواهند داد.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
مســابقات نهایی پنج نفر برتر مســابقات لیگ برتر دارت 
آقایان استان و چهار نفر برتر رنکینگ آزاد استان برگزار شد.

همزمان با هفته دفاع مقدس مسابقات نهایی  پنج  نفر برتر 
لیگ برتر دارت آقایان استان و چهار نفر برتر رنکینگ آزاد 

استان برگزار گردید.
ایــن  ۹ بازیکن برتر به صورت دوره ای و رفت و برگشــت 
در خانه دارت شــهرداری بندرعباس با هم رقابت کردند تا 
۴ نفر برتر که راهی مســابقات قهرمانی کشــور می شوند 
مشخص شــوند.   در پایان این مسابقات،  حیدر پیروی با 
کســب  ۲۸ امتیاز با تفاضل ۳۲+ مقام اول را کسب کرد ، 
فرزاد درخشنده با ۲۸ امتیاز و تفاضل ۲۴+ دوم شد و احمد 
صباحی زاده  با ۲۲ امتیاز به مقام سوم رسید ، علی فلاحی 

نیز با کسب ۲۰ امتیاز به مقام چهارمی قناعت نمود.  
این مسابقات با قضاوت داوران پالیزان ، دمی زاده ، ایرجی 

، حمزوی ، علی اکبرزاده ، رییسی و زارعی برگزار شد.
گفتنی اســت ، در پایــان، رییس کمیته دارت اســتان، از 
تمامی کســانی  که در برگزاری این مســابقات زحماتی را 
متحمل شــده بودند  به ویژه  هادی امامدادی، مســوول 
دارت شهرداری که هماهنگی های لازم جهت میزبانی این 

مسابقات را بر عهده داشتند تشکر کرد.

   خبر

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
برای اولین بار پنــج دونده هرمزگانی به اردو آماده ســازی 
 تیــم ملــی دو و میدانــی نــو جوانــان کشــور دعــوت

شدند.
به گزارش رابط عمومی هیات دو و میدانی استان هرمزگان، 
حمیدرضــا حیدری پوری رییس هیات دو و میدانی اســتان، 
گفت: دوندگان منتخب و دعوت شــده جهت حضور در اردو 
آماده  سازی تیم ملی نو جوانان کشورمان در رقابت  های دو و 
میدانی قهرمانی آسیا »عربستان ۲۰۲۵« فراخوانده شده اند.

وی تصریــح کــرد : پس از برگزاری مســابقات اســتانی ، 
بررســی نتایــج و عملکرد ورزشــکاران دو و میدانی در رده 
ســنی نو جوانان اســامی ورزشکاران دعوت شــده به اردو 
آماده ســازی تیم ملــی دو و میدانی نوجوانان کشــورمان 

جهت حضور در مســابقات قهرمانی آســیا در هر دو بخش 
بانوان و آقایان مشــخص و اعلام شــد ، ازاین رو ، از سوی 
کمیتــه فنی فدراســیون نازیلا بلالی، محمدطه رامشــگر، 
ســینا خلتاش، محمدحسن درویشــی، محمدمهدی شریفی 

 جهت شــرکت در این اردو آماده ســازی انتخــاب و دعوت
شده اند.

گفتنی است،اردو آماده سازی تیم ملی دو و میدانی نو جوانان 
کشورمان جهت شرکت در مسابقات قهرمانی آسیا با حضور 
مربیان تخصصی ورزشــکاران دعوت شده به برگزار خواهد 

شد.
رییس هیات دو و میدانی اســتان هرمــزگان در خاتمه بیان 
داشــت : اســامی نهایی ورزشــکاران تیم ملی دو و میدانی 
نوجوانان کشــورمان جهت اعزام به این مســابقات پس از 
ارزیابی های درون اردویی توســط کادر فنی اعلام می شــود 
، ضمن این که رقابت هــای دو و میدانی قهرمانی نوجوانان 
آسیا اردیبهشت ماه ســال آینده به میزبانی کشور عربستان 

برگزار خواهد شد.

برای نخستین بار پنج دونده هرمزگانی به تیم ملی دعوت شدند
فوتســال  برتر  لیگ   داور هرمزگانی 

امید های کشور را قضاوت می کند
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نفرات اعزامی به مسابقات دارت 
قهرمانی کشوری مشخص شدند

همایش رژیم غذایی ویژه والدین 
ورزشکاران تیم های پایه فوتبال فولاد 

هرمزگان 

ورزش های هوازی 

ایروبیک دوچرخه سواری شنا تنیس

ندای هرمزگان  - شهناز خوش
 مرحله نخست لیگ بســکتبال نوجوانان باشگاه های 

کشور به میزبانی تیم اروند بندرعباس برگزار شد.
 ســعید غلامرضایــی دبیر هیات بســکتبال هرمزگان 
اظهار داشــت ، این مســابقات در گروه E رقابت  ها با 
حضور تیم های یاران گناوه ، آینده ســازان یزد، و اروند 

بندرعباس در سالن باشگاه اروند برگزار گردید.
وی تصریح کرد ،  در نخســتین روز این رقابت  ها تیم 
اروند بندرعباس به مصاف آینده ســازان یزد رفت و با 

نتیجه ۱۰۴ بر ۲۵ مهمان خود را شکست داد.
دبیر هیات بســکتبال هرمزگان افزود : در دومین بازی 
نیــز تیم اروند بندرعباس با حســاب ۶۶ بر ۵۸ بر یاران 

گناوه به پیروزی رسید.
غلامرضایی بیان داشــت : در دیدار پایانی نیز تیم خانه 
بســکتبال یاران گناوه با حســاب ۷۳ بر ۳۳ از سد تیم 

آینده سازان یزد گذشت.
وی گفــت : اروند بندرعبــاس با ۲ برد، یــاران گناوه 
بــا یک بــرد و آینده ســازان یزد بدون بــرد در پایان 
 دور رفــت در رده  های اول تا ســوم گــروه )E( قرار

گرفتند.
گفتنی اســت ، در این گروه قرار بود رقابت ها با حضور 
چهار تیم برگزار شــود که نماینده سیستان و بلوچستان 
انصراف خودش را اعلام کرد ، از این رو  مســابقات با 

حضور سه تیم برگزار شد.

گروه ورزش
تیــم فوتبال بانــوان خاتون بــم به مرحلــه دوم جام 
 مســابقات فوتبال بانوان باشــگاه های آســیا عزیمت

کرد.
مرحله دوم رقابت های فوتبال بانوان باشگاه های آسیا 
در کشــور تایلند برگزار خواهد شد که سرکار خانم دکتر 
ســتاری  مسوول کمیته پرشــکی هیات فوتبال استان 
هرمزگان ، این تیم را به عنوان پزشک همراهی خواهد 

نمود.

گروه ورزش
تیم فوتســال امیــد فولاد هرمــزگان ایــن روزها در 
 علــی آباد کتول خــود را مهیای صعود بــه لیگ برتر 

می کند.
ایــن تیــم در رقابــت های لیگ دســته اول کشــور 
بــا تیم هــای کویــر آران و بیــدگل، آوای آســمان 
اراک، شــهدای گمنــام مراغــه، آشــپزخانه مرکزی 
 علی آبــاد کتــول و هیات فوتبــال گرمه هــم گروه 

است.
این تیم در دیدار نخســت برابر نماینده آران و بیدگل با 
گل های خلیل بارانــی زاده، هومن بلوچی و حمیدرضا 
رحیمــی به پیروزی رســید و در دیدار دوم شــاگردان 
محمدرضا کهوری با گل های حمیدرضا رحیمی ســه 
بــار، محمد مهدی تاج الدینی دوبــار، خلیل بارانی زاده 
و محمد باقرزاده با نتیجه ۷ بر ۳ از ســد نماینده گرمه 

عبور کرد.
گفتنی اســت ، قرمز پوشــان فــولاد هرمــزگان در 
دیدار ســوم برابــر نماینــده مراغه به تســاوی بدون 
 گل دســت یافــت تا بــا ۷ امتیــاز در رده دوم جدول 

بایستد.

   توپ و تور  

صدر نشینی اروند بندعباس در دور رفت

ندای هرمزگان- گروه ورزش
ســمینار دانش افزایی داوران فوتســال در 

رضوان برگزار شد.
مجتبــی جاویــد رییس کارگــروه ورزش 
روستای رضوان گفت: سمینار دانش افزایی 
داوران فوتسال روستای رضوان ، هر سال 
قبل از شروع مسابقات  برگزار می شود که 
این ســمینار دانش افزایی امسال با کیفیت 

بالاتری برگزار شد.
وی بیان داشــت: ســمینار دانــش افزایی 
داوران فوتســال روستای رضوات در سالن 
چند منظوره شــهدای رضــوان با حضور 
مهرداد هاشــمی پور رئیس کمیته داوران 
فوتسال اســتان و علی اکبرسحر خیز داور 
لیگ یک فوتسال کشــور ، ساربانی دهیار 

روســتا ، زامهران رئیس شورای  اسلامی 
روســتا ،عبدالرحیــم زاوش رئیس کمیته 

آموزش روستا،
علــی ذاکری رییس کمیته داوران روســتا 

رضوان برگزار شد.
جاوید بیان داشــت : در این سمینار دانش 
افزایــی ۲۵نفر از داوران حضور داشــتند و 
آخرین تغییرات قوانین بازی را فرا گرفتند.

وی از دهیار و شــورای  اسلامی روستای 
رضوان خواســت تا با فراهم کردن ســالن 
اختصاصــی بــرای داوران  باعث شــوند 
تــا داوران بــه موقع تمرینــات تخصصی 
انجــام  را  خــود  جســمانی  آمادگــی   و 

دهند.
جاوید گفت: یکــی از دغدغه های کمیته 

داوران رضوان  در این ســال ها نداشــتن 
یک داور سوت زن در لیگ برتر استان بود 
که خوشبختانه این مهم اتفاق افتاده است 
و اکنون احســان رضایی به عنوان داور در 
لیگ برتر استان و  حمید برتاشک و سجاد 
زاوش در لیگ های شهرســتان بندرعباس 

قضاوت می کنند.
رییــس کارگروه ورزش روســتای رضوان 

بیــان داشــت: حــق الزحمــه داوران در 
مســابقات داخلی رضوان رایــگان بوده و 
داوران هیــچ گونه حق الزحمه ای دریافت 
نمی کنند ولی بــا این وجود همین داوران 
بعضی مواقع  مورد کم لطفی سرپرســتان 
 و بازیکنــان تیم ها و حتی مســولین  قرار

می گیرند.
مجتبی جاوید در پایان از ســرهنگ قاسم 
رنجبریــان رییس هیات فوتبال اســتان ،  
مهرداد هاشــمی پور و علی اکبرسحرخیز  
که تمام توان خود را گذاشتند تا این دوره با 
کیفیت آموزشی خوبی برگزار شود و محمود 
رییســی رییس کمیته داوران که نقش به 
ســزایی در برگــزاری این ســمینار دانش 

افزایی داشتند تشکر کرد.

برگزاری سمینار دانش افزایی داوران فوتسال در رضوان

ندای هرمزگان- گروه ورزش
سرمربی پالایش نفت بندرعباس از محل 
میزبانی بازی بعدی تیمش حســابی انتقاد 

کرد.
به گــزارش ورزش ســه ، فصــل جدید 
مســابقات لیگ آزادگان در حال برگزاری 
اســت و طی چهــار هفته  ای کــه از آن 
سپری شده شــاهد اتفاقات ریز و درشت 
زیادی بودیم. تیم ها با انگیزه های مختلف 
در حال رقابت هستند با مربیان نام  آشنایی 
که دارند اهداف شان را پیگیری می کنند. 
یکی از شــاخص ترین چهــره  های لیگ 
اســت. کســی که  یک عبدالله ویســی 
قهرمانی لیگ برتر را در کارنامه ورزشــی 
اش به ثبت رســانده اســت در این فصل 
به بندرعباس رفته و هدایت پالایش نفت 
را بر عهده گرفته اســت . به همین بهانه 
خبرنــگار ما گفت  و گویی با وی انجام داد 

که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
* ماجرای کار در لیگ يک

چه شد که تصمیم گرفتید امسال را با 
پالايش نفت بندرعباس شروع کنید؟

هم مدیر پالایش نفت و هم مدیر باشگاه 
از دوســتان من بودند و به من پیشــنهاد 
همکاری دادند. حقیقت این اســت که من 
نمی خواســتم در لیگ یــک کار کنم ولی 
وقتی دیدم تیمی تازه تاسیس است و نیاز 
به کمــک دارد تصمیم گرفتــم به عنوان 
یک دوســت آن چه در تــوان و تجربه ام 
وجــود دارد را در اختیارشــان قرار دهم. 

هواداران پالایش از همان روز اول به من 
لطف داشتند و انرژی مثبت دادند و آنقدر 
انگیزه گرفتم که خوشــحالم  از هواداران 

الان بندر عباس هستم.
* بدون برد، بدون گل زده

در چهار هفته ای که از لیگ گذشته نه 
برد داشــته ايد و نه گلی زده ايد. ايراد 

کار کجاست؟
هر کســی بازی ما را دیده اذعان دارد که 
فوتبــال خوبی بازی می کنیم. تیمی که در 
سه ماه باید بسته شود، طی چند روز بسته 
شد. با سرعت زیاد و دور تند کارهای پیش 
فصلمان را انجام دادیم. در این بین برخی 
کارهــا خوب پیش رفت بــه عنوان مثال 
ورزشــگاهی که حدود ۸ ماه در آن بازی 
نشده بود را خیلی ســریع آماده مسابقات 

کردند.
در هر لیگی در تمــام دنیا برای هر تیمی 
ممکن است که در ابتدای فصل یا اواسط 
فصل یا انتهای فصل وارد بحران شود باز 
خدا را شــکر که ما همین شــروع کار در 
این وضعیــت قرار گرفتیم و فرصت داریم 
برای خروج از آن برنامه  ریزی کنیم. قطعا 
اوضاع تیم ما درســت می شود و نتایجی 
می گیریــم کــه باعث خوشــحالی مردم 

باشد. بندرعباس 
* انتقاد جدی از ورزشگاه آستارا

حریف بعدی شــما شهرداری آستارا است. 
بــرای بــازی در چمن مصنوعی آســتارا 

ندارید؟ مشکلی 

ببینید ورزشــگاه پالایش در حد بازی های 
لیگ برتر است ولی به سختی آن را برای 
لیگ یک تایید کرده اند. حالا شما بروید و 
وضعیت ورزشگاه آستارا را ببینید اصلا در 
حد نام مردم این شــهر نیســت. اگر تایید 
می شــود یعنی به مردم آستارا بی احترامی 
کرده اند. لیاقت ما هم این نیســت که در 
زمین چمن مصنوعی بازی کنیم که خدای 
نکرده اگر بازیکنی سرش با زمین برخورد 
کند معلوم نیست چه اتفاقی برایش بیفتد.
ظاهرا انتقاد جدی به اين چمن داريد؟

بله، چمن آســتارا اصلا نباید تایید شــود. 
شهر آستارا و مردم و تیمش بسیار شریف 
و قابل احترام هســتند ولی وقتی آن زمان 
تایید می شــود یعنی شــأن تیم های لیگ 
یکــی را پایین می آورند. مدیران آســتارا 
خودشان نباید این ورزشگاه را قبول کنند 
حتی اگــر با لابی و ایــن چیزها تاییدش 
گرفته شده، حتی اگر وزیر ورزش را دارند! 
حــالا ما کــه می رویم بــازی می کنیم و 
برمی گردیم اما اصلا خوب نیست که یک 
چمن مصنوعی چنــد تکه میزبان بازی ها 
باشــد. عجیب اســت به رختکن ما شبیه 

ایراد می گیرند آن وقت رختکن  هتل است 
آســتارا که ۶ نفر گنجایــش دارد را تایید 

کرده اند!
های  نماينــده   متفــاوت  شــروع   *

خوزستان در لیگ برتر
شــما جزو چهره های شاخص فوتبال 
و  فولاد  هســتید.  خوزســتان  استان 
خیلی  را  فصل  اين  خوزستان  استقلال 
خوب شــروع کردند. در اين باره چه 

نظری داريد؟
فوتبال خوزستان همیشه رو به جلو است. 
فوتبال در خوزستان یعنی زندگی با مردم. 
من هم خوشحالم که امسال اوضاع فولاد 
و اســتقلال خوزستان خوب است و لیاقت 
مردم خوزســتان کــه با فوتبــال زندگی 
می کنند همین و بهتر اســت. اســتقلال 
خوزســتان بعد از آن قهرمانی که آوردیم 
هر ســال برای نیفتادن می جنگید. فصل 
پیش فولاد کــه می تواند قهرمان آســیا 
باشــد در اواخــر فصل مــرا بردند که در 
لیگ برتر نگه اش داریم ولی امســال خدا 
را شــکر اتفاقات خوبی رقم خورده و من 
 هم از این بابت خوشــحالم و خدا را شکر 

می کنم.
* يک دل برای بندرعباس

صحبت پايانی
جا دارد از تمام مســوولانی که با اهداف 
ورزشــی و اجتماعی تیم پالایش نفت را 
بــرای بندرعباس گرفتند تشــکر کنم. در 
کنار ایــن عزیزان با تمــام وجود تلاش 
خواهیم کــرد تا با کســب نتایج خوب و 
موفق زمینه خوشــحالی مردم بندرعباس 

را فراهم کنیم.

ویسی: جنوب وطن من است ، هواداران را شاد می کنم

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

تیم فوتسال امید فولاد هرمزگان 
آماده صعود به لیگ برتر است

فوتبال دویدن با سرعت آهسته

اعزام تیم فوتبال بانوان خاتون بم 
به مرحله دوم جام مسابقات فوتبال 

بانوان باشگاه های آسیا


